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ECONOMISIREA -  semn
al înţelepciunii colective 
şi al emulaţiei creatoare

Se poate afirma cu deplin temei 
că perioada din urmă caracterizată 
prin profunde măsuri de raţionaliza
re Ia scară naţională a consumuri
lor de energie şi combustibil a con
stituit şi continuă să constituie pen
tru toţi oamenii muncii un foarte 
serios examen. Sîntem încă de pe 
acum în posesia a numeroase date 
care ne îndreptăţesc să afirmăm cu 
acelaşi temei că pretutindeni acest 
examen — al des
toiniciei. priceperii 
şi bunei gospodă
r ir i— este „promo
vat" zilnic de zeci 
de colective - de 
muncă de pe în
treg cuprinsul ţării.
Vă propunem as
tăzi, stimaţi cititori 
să trecem dincolo 
de rezultatele pro- 
prîu-zise, de pla
nurile de măsuri 
ample, consistente 
adoptate şi aplica
te, într-o încerca
re de a aprofun
da ceea ce a caracterizat în cea mai 
mare măsură săptămînile din urmă: 
emulaţia creatoare a tuturor celor 
ce muncesc, sentimentul unanim al 
responsabilităţii şi participării. Ca 
întotdeauna la noi în clipele hotă- 
rîtoare s-a făcut simţită dorinţa fie
căruia de a pune umărul la o trea
bă care priveşte în întregime obştea, 
de a o înfăptui operativ şi temei
nic.

De-ar fi să socotim doar ideile 
care s-au născut şi s-au aplicat în 
diverse unităţi industriale şi tot am 
dispune de un argument important. 
Un portofoliu impresionant de pro
puneri, o veritabilă „bursă a ideilor" 
s-au constituit ad-hoc în contextul 
căutărilor şi preocupărilor sporite 
pe care conducerea de partid le-a 
solicitat pentru economisirea com
bustibililor şi energiei. Evident, va
loarea acestui portofoliu se exprimă 
nu atît prin volumul său, cit, mai 
ales prin ceea ce s-a finalizat din el.

•  • • • • • • •

In judeţul nostru s-au născut în 
diverse domenii idei demne de aten
ţie. In cursul unor investigaţii mai 
îndelungate am reţinut citeva pro
puneri pe care specialiştii le-au a- 
vansat în scopul raţionalizării con
sumului de energie termică solici
tată pentru încălzirea locuinţelor, 
instituţiilor şi întreprinderilor. Preci
zăm de la început că părerile asu
pra uneia sau alteia din propuneri

sínt uneori împărţite, dar asta nu poate 
şi nu trebuie să împiedice organele 
competente să opteze pentru cea 
care prezintă cele mai numeroase 
avantaje tehnice şi economice.

*

La Inspecţia energetică Sibiu am 
„dezgropat" de prin sertare o pro
punere pe care inginerul Traian 
ileni o avansase Consiliului popular 
judeţean încă de acum doi ani. Des
pre ce era vorba?

Ideea pornea de la o situaţie de 
fapt din municipiul nostru: înmulţi
rea excesivă, neraţională a centra
lelor termice mici, în funcţie nu de 
nişte cerinţe reale ci mai curlnd de 
bunul plac al unor gospodari. . .  cer
taţi cu spiritul de chibzuinţă. Con
cret, Ia sfîrşitul lui 1971 (perioada 
în care s-a conturat ideea) în Sibiu 
existau 104 centrale termice cu 267 
cazane, consumînd anual aproape
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90 000 t.c.c. ■ Dacă ţinem seama de 
randamentele scăzute cu care lucrea
ză toate aceste cazane (0,3—0.5), de 
faptul că proliferarea centralelor es
te în continuare facilitată de con
struirea unor noi obiective industria
le şi social-culturale şi de ritmul 
înalt al construcţiei de locuinţe, 
concluzia logică ce se impunea era 
de a se găsi noi soluţii pentru ter- 
moficare.'De altfel, un calcul esti

mativ arăta Ia a- 
cea vreme că în 
cartierul Hipo
drom, de pildă, la 
fiecare 100 de a- 
partamente reve
nea un cazan PA- 

La 50 000 de 
apartamente, cite 
va număra la un 
moment dat Hipo
dromul, o socotea
lă simplă dovedeş
te, că vor fi nece
sara 500 de caza
ne.

Cinci sute de ca
zane într-un car

tier.! De prisos să mai comentăm 
această cifră şi pierderile pe care 
le implică. Intr-o asemenea conjunc
tură, propunerea Ing. Traian Ileni 
venea cu amendamente foarte impor
tante: alimentarea cn căldură a mu
nicipiului prin centrale termice de 
zonă.

Harta municipiului a fost împărţi
tă în 8 zone, fieeäre urnind să-şi 
creeze o centrală proprie, de mare 
capacitate prin dezvoltarea uneia 
din cele existente. Pentru Hipodrom 
•— ca să ne menţinem în limitele a- 
celuîaşi exemplu —- era prevăzută 
dezvoltarea centralei de la I.P.A.S. 
care, prin noile dotări din 1972, pu
tea dezvolta fără cheltuieli suplimen
tare o capacitate de cca. 125 Gcal., 
comparabilă cu consumul actual de 
energie termică al cartierului. A- 
vantajele soluţiei erau multiple şi 
mu trebuie să fii mare specialist ca 
să le înţelegi:

(CoBtiuuaro In psg. a Il-a) 

EMIL DAVTD

In hala cazangerie grea de la „In
dependenţa" Sibiu

D I M  S U M A R :

•  Actori sibieni: LÍVIA 
BABA

•  Veşti de la corespon- 
ţii din Mediaş

•  Informaţii culturale

•  Rubrica de informaţii: 
La dispoziţia dv.

•  Coloana diverselor
•  Publicitate
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•  întreprinderea „Auto- 
mecanica“ Mediaş — 
unitate de prestigiu a 
industriei constructoare 
de maşini
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Pornind de ia parafrazarea  unui bine
cunoscut proverb am încercat să  tulbu

răm trista  „ViAŢÂ DE SERI AR" 

a unor propuneri şi idei interesante

Pe m arginea plenarei cu activul a Corni- 

felului orăşenesc de partid Copşa M ică

CARACTERUL COMBATIV 
AL DEZBATERILOR -  
prilejul unor învăţămin
te  practice pentru viitor

Plenara Comitetului orăşenesc de 
partid Copşa Mică cu activul a dez
bătut, cu o înaltă responsabilitate 
partinică, problemele majore ale o- 
raşului, comuniştii din acest puter
nic centru industrial analizînd în
tr-un spirit critic realizările obţinu
te şi gîndind cu răspundere la sar
cinile de viitor. Adunarea de dare 
de seamă a constituit, astfel, prile
jul votului unanim împotriva auto- 
multumirii, ocazia hotărîrii comune 
a comuniştilor de a se angaja ple
nar într-o muncă tot mai intensă 
pentru realizarea programului stabi
lit da Congresul al X-lea al parti
dului. Darea de seamă prezentată a 
scos în evidentă activitatea^bună a 
comuniştilor din Copşa Mică, faptul 
că oamenii munci din acest oraş au 
reuşit să raporteze îndeplinirea sar
cinilor pe primii trei ani ai cincina
lului încă Ia 15 noiembrie a.o De 
asemenea, ca urmare a depăşirii 
planului, Ia majoritatea sortimente
lor, pe 11 luni clin acest an s-au 
obţinut peste plan 9 318 milioane 
lei, materializaţi într-o largă gamă 
de produse metalurgice şi chimice. 
Dar cu toate rezultatele bune obţi
nute în realizarea principalilor indi
catori de plan, datorită unor greutăţi 
obiective sau mai puţin obiective, 
la I.M.M.N. n-au fost realizate două 
sortimente de bază, iar la „Cşrbo- 
sin" nu a. fost realizat planul de ex
port pe 11 tuni. Rezultate nesatisfă
cătoare s-au obtînut Ia I.M.M.N. în 
realizarea planului de investiţii şi 
in asigurarea frontului de montaj, 
fapt ce denotă că atît la beneficiar 
cit şi la constructor mai sínt defi
cienţe în privinţa asigurării utilaje
lor pentru montaj, a asigurării for
ţei de muncă. .Comuniştii  ̂care _ au 
luat cuvîntiil au apreciat că neajun
surile la care ne-am referit se dac

toresc şi insuficientei activităţi in 
această direcţie a organizaţiei de 
partid din şantier. In această ordine 
de idei, avînd în vedere obiectivele 
mari ce urmează a ii puse in func
ţiune în trimestrele II şi III ale anu
lui 1974 pe platforma industrială 
Copşa Mică, organizaţia de bază din 
şantier, conducerea grupului de şan
tiere Sibiu trebuie să stabilească 
măsuri concrete care încă din aceas
tă lună să ducă la intensificarea rit
mului de lucru, în aşa fel încît să 
se realizeze lunar un volum de con
strucţii montaj de cel puţin 20 mi
lioane lei pe întreaga platformă.

Fără îndoială că aria problemelor 
dezbătute în plenara comitetului oră
şenesc de partid Copşa Mică cu ac
tivul a fost mult mai largă. Darea 
de seamă, comuniştii Viorel Craini
cii, Nicolae Lungu, Petre Loghin, 
Martin Szekely, Emil Prişca şi alţii 
au vizat activitatea ce se desfăşoară 
în toate compartimentele vieţii eco
nomice şi social-culturale ale oraşu
lui, Au fost abordate cu mare res
ponsabilitate problemele învăţămîn- 
tului, exprimîndu-se hotărîrea cadre
lor didactice de a obţine rezultate 
şi mai bune pe linia modernizării 
procesului instructiv-educativ, a ge
neralizării experienţei pozitive, a 
legării învăţămîntului de practică. 
De asemenea, s-au referit Ia posibi
lităţile existente pe linia economi
sirii de energie şi combustibil,, sub- 
lîniindu-se în acest sens, că există 
condiţii ca în ■ 1974 să se realizeze 
economii de 6 000 tone combustibil 
convenţional şi peste I 500 Mwh. în

.fCónvin'iare iu OîZ- a II-a) 
ALEXANDRU GRAD

Un nou obiectiv 
energetic

De la Grupul de şântiere 
„Electromorttaj“ Sibiu sîntem in
formaţi că linia de 110 kV Si
biu—Cisnădie $î staţia de 110/20 
kV din Cisnădie au fost puse în 
funcţiune. Se obţine în acest fel 
îmbunătăţirea alimentării consu
matorilor din această zonă, în
deosebi a celor dOuă mari uni
tăţi industriale care asigură faima 
oraşului textiliştiior.

Linia şi staţia au fost realizate 
de şantierul Turnişor al Grupu
lui „Electromontaj“. Lucrarea, 
prin amploarea şi complexitatea 
sa a solicitat la maximum price
perea şi tenacitatea oamenilor 
şantierului, între care ,̂ s-au re
marcat muncitorii Eugen ’Lazăr, 
Hans Sitterli, Mihai Boteş, mais
trul Karol Kronner şi inginerii 
Sorin Stoica, Stelian Florea şi 
Ion Bezu.

Prin îmbogăţirea 
gamei sortimentale

Harnicul colectiv de muncă ai 
întreprinderii „Libertatea“ din 
Sibiu şi-a orientat preocupările 
acestor zile în direcţia îmbogă
ţirii gamei sortimentale cu noi 
articole. Ei oferă, spre contrac
tare, beneficiarilor externi şi in
terni, o paletă cit mai largă de 
produse. In acest sens s-au creat 
13 articole noi în 86 poziţii co- 
loristice ■— apreciate mulţ pe

piaţa internaţională, in special în 
ţări ca R.F.* Germania, Suedia, 
Finlanda, Danemaraca etc.

Prin rezultatele muncii lor, 
creatorii întreprinderii sibiene, 
conduşi cu măiestrie şi ingenio
zitate de către ing. Maria Tudor, 
au reuşit să ridice prestigiul uni
tăţii la noi cote. O demonstrează 
şi faptul că întreaga producţie a 
semestrului întîi' al anului viitor 
are asigurată desfacerea.

Un bogat sortiment de pachete-cadouri conţhntnd articole de artizanat, 
sticlărie fină, ceramică, jucării, bibelouri, etc. este pregătit la magazinul 

„Cadoul" din Sibiu, cu ocazia alunii cadourilor* din acest tuş

VIZITA TOVARĂŞULUI 
NICOLAE CEAUŞESCU

in Statele h i t e  ale imericii
Joi, 6 decembrie, a luat sfîrşit pro

gramul oficial al vizitei pe care to
varăşul Nicolae Ceauşescu, pre
şedintele Consiliului de Stat al Re
publicii Socialiste România, şi to
varăşa Elena Ceauşescu o întreprind 
în Statele Unite, la invitaţia pre
şedintelui Richard Nixon şi a doam
nei Patricia Nixon.

După încheierea programului ofi
cial, tovarăşul Nicolae Ceauşescu şi 
tovarăşa Elena Ceauşescu urmează 
să viziteze o serie de obiective şi 
centre economice din S.U.A,, primul 
dintre ele fiind oraşul Wilmington, 
din statul Carolina de Nord.

Ceremonia oficială a plecării a 
avut loc la Casa Albă. Preşedintele 
Consiliului de Stat, tovarăşul Nicoltie 
Ceauşescu, şi tovarăşa Elena 
Ceauşescu, precum şi tovarăşii Ma
nea Mănescu, vicepreşedinte al Con
siliului de Miniştri, preşedintele Co
mitetului de Stat al Planificării, 
George Macovescu, ministrul aface
rilor externe, Constantin Mitea, Va
si le Puhgan, consilieri ai preşedinte
lui Consiliului de Stat, celelalte 
persoane române care-I însoţesc pe 
şeful statului român în vizita în 
Statele Unite ale Americii au fost 
salutaţi de Kenneth Rush, subsecre

tar al Departamentului de Stat, Wal
ter Stoessel, asistent al secretarului 
de stat pentru problemele europene, 
de alte oficialităţi americane.

Pe peluza de sus a Casei Albe a--, 
fost aliniată o gardă de onoare. In 
timpul ceremoniei de rămas bun au 
fost trase salve de artilerie.

Oaspeţii români s-au îndreptat 
apoi, cu elicopterele, spre . baza mi
litară aeriană „Andrews“, de unde 
au plecat spre Wilmington, cu avio
nul prezidenţial al Casei Albe, pus 
la dispoziţia şefului statului român 
de către preşedintele Statelor Unit®.

Recepţie oferită de preşedintele Nicolae Ceauşescu 
şi tovarăşa Elena Ceauşescu în onoarea preşedin
telui Richard Nixon şi a doamnei Patricia Nixon

Miercuri seara, preşedintele Con
siliului de Stat ai Republicii Socia
liste România, Nicolae Ceauşescu, 
şi tovarăşa Elena Ceauşescu au ofe
rit, în saloanele Ambasadei române 
din Washington, o recepţie în onoa
rea preşedintelui Statelor Unite, ale 
Americii, Richard Nixon, şi a doam
nei Patricia Nixon.

La recepţie, care a decurs într-o 
atmosferă do o deosebită cordiali
tate, au luat parte vicepreşedintele 
desemnat al Statelor Unite, Gerald 
Ford, secretarul Departamentului de 
Stat, Henry Kissinger, ministrul co
merţului, Frederick Dent, ministrul 
agriculturii, Earl Butz, preşedintele 
Curţii Supreme a Statelor Unite, 
Warren Burger, liderul frâcţiunii re
publicane din Senat, Hugh Scott, 
alţi membri democraţi şi republicani 
ai forului legislativ, asistentul pán
tra probleme europene al secreta
rului de stat, Walter Stoessel, direc
torul Agenţiei pentru Informaţii a 
S.U.A., James Keogh, şeful Protoco
lului Casei Albe, Marion Smoak,

*
primarul capitalei americane, Wal
ter Washington, ■ambasadorul de
semnat al S.U.A. la Bucureşti, Harry 
Barnes, însărcinatul cu afaceri a.i. 
al Statelor Unite în România, Ro
bert Martens, numeroşi alţi repre
zentanţi ai vieţii politice, economice, 
sociale americane, şefii misiunilor 
diplomatice acreditaţi Ia Washington, 
ziarişti americani şi corespondenţi 
ai presei străine.

Din partea română au participat 
Manea Mănescu, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri, preşedinte 
a! Comitetului de Stat al Planificării, 
George Macovescu, ministrul aface
rilor externe, Constantin Mitea, Va-‘ 
sile Pungan, consilieri ai preşedin
telui Consiliului de Stat, alte per
soane oficiale care îl însoţesc pe 
preşedintele Nicolae Ceauşescu in 
vizita sa in S.U.A., ambasadorul ro
mân Ia Washington, Corneliu Bog
dan, reprezentantul , permanent a) 
tării noastre la Naţiunile Unite, 
ambasadorul Ion DatcU.

In timpul recepţiei, preşedintele

Nicolae Ceauşescu şi preşedintele 
Richard Nixon s-au întreţinut în 
mod cordial şi prietenesc.

Preşedintele Statelor Unite a dat 
încă o dată expresie satisfacţiei 
deosebite pentru vizita preşedinte
lui Consiliului de Stat al României, 
pentru rezultatele pozitive cu care 
ea se soldează.

Preşedintele Nicolae Ceauşescu a 
apreciat. Ia rîndul său, că vizita 
este încununată de realizări fruc
tuoase şi a mulţumit preşedintelui 
Nixon pentru ospitalitatea cu care 
solii poporului român au fost în
conjuraţi în timpul vizitei lor în 
Statele Unite.

Cei doi preşedinţi, precum şî to
varăşa Elena Ceauşescu şi doamna 
Patricia Nixon, îşi iau apoi un căl
duros rămas bun. Preşedintele Nixon 
şi soţia sa adresează preşedintelui 
Nicolae Ceauşescu şi tovarăşei Elena 
Ceauşescu urări prieteneşti de că
lătorie plăcută în continuarea vizi
tei pe care o întreprind în Statele 
Unite ale Americii. .

Un dialog memorabil între şeful statului român 
şi reprezentanţii mijloacelor de informare în masă

Dejunul oferit în cinstea pre
şedintelui Nicolae Ceauşescu de că
tre conducerea Clubului National 
al Presei din Washington nu a con
stituit o simplă manifestare proto
colară, ci — aşa cum au subliniat 
gazdele americane — un eveniment 
de marcă *1 vizitei întreprinse de 
preşedintele României în Statele 
Unite, un dialog memorabil între 
şeful statului român şi reprezen
tanţii mijloacelor de informare în 
masă.

Cei aproape 200 de ziarişti ameri
cani şi corespondenţi ai presei 
străine acreditaţi la Washington ve
niseră să asculte una din vocile cele 
mai autorizate în materie de înnoire 
a relaţiilor şi vieţii internationale, 
o personalitate politică proeminentă, 
a cărei viziune asupra evoluţiei lu
mii contemporane a trezit un re
marcabil interes atît printre factorii' 
politici, cit şi în opinia publică in
ternaţională. Ni. s-a părut firească 
în context, expresia de adîncă sa
tisfacţie şi mulţumire cu care pre
şedintele Clubului National al Pre
sei din Washington, Donald Larra- 
bee, secretarul clubului, John Cie- 
land, l-au întâmpinat pe conducăto
rul statului nostru, în numele mem
brilor clubului naţional.

Desfăşurarea dejunului a fost cea 
tradiţională: preşedintele Clubului 
National al Presei a rostit un cu- 
vînt introductiv, invitatul a fost ru
gat să difuzeze în prealabil o inter

venţie in problema de cooperare in
ternaţională, participanţii au pus 
întrebări. Ceea ce conferă o notă 
particulară dejunului şi conferinţei 
dé presă care a urmat a fost, după 
părerea noastră, calitatea dialogului 
dintre conducătorul statului nostru 
şi reprezentanţii presei americane si 
străine, participanţi la această con
ferinţă de presă.

După ce preşedintele clubului 
naţional al presei din Washington 
a prezentat personalitatea Şefului 
statului român şi a mulţumit căldu
ros, în numele ziariştilor americani 
şi străini, pentru onoarea pe care 
preşedintele Nicolae Ceauşescu o 
făcea reprezentanţilor mijloacelor 
de informare în masă de a avea o 
discuţie asupra unor probleme ma
jore care priveau atît relaţiile ro- 
mâno-americâne, cit şi poziţia Ro
mâniei Socialiste faţă de principa
lele probleme ale vieţii internatio
nale, a Inat cuvîntul preşedintele 
Nicolae Ceauşescu, care a spns:

Doresc, înainte de toate, să-mi ex
prim satisfacţia de a mă întîlpi cu 
membrii. Clubului Naţional al Presei, 
cu reprezentanţi ai presei america
ne în general.

Vizita pe care o efectuez în mo
mentul de faţă în Statele Unite con
stituie . o expresie. a relaţiilor de 
prietenie şi colaborare dintre ţările 
noastre, care, în ultimii ani, au cu
noscut o puternică dezvoltare. Aş 
dori să menţionez faptul că în cursul

acestei vizite s-au semnat «de pe «- 
cum câteva acorduri de colaborare 
economică, îar cu puţin timp înainte, 
împreună cu preşedintele Nixon, am 
semnat o Declaraţie comună. Tre
buie să declar că eu personal şi toţi 
colaboratorii mei sîntem deosebit-di: 
satisfăcuţi de rezultatele acestei vi
zite. 'Acordurile pe care le-am sem
nat în aceste zile, crearea unor so
cietăţi mixte cu unele întreprinderi 
americane, constituirea Consiliului 
de colaborare între Camera de Co
merţ română , şi cea ameriqană aşea
ză pe o bază trainică dezvoltarea \ i- 
dtoare a colaborării dintre statele 
noastre, iar Declaraţia comună, sem
nată împreună cu preşedintele 
Nixon, constituie o dovadă a . mari
lor schimbări ce s-au produs în Li
me, a faptului că în dezvoltarea vie
ţii internaţionale,' tării cu orînduiri 
sociale diferite şi de mărimi diferi
te pot şi trebuie să conlucreze pen
tru o lume mai dreaptă, mai bună, 
pentru o lume a păcii.

Iată motivele pentru caie ne ex
primăm satisfacţia fată de rezultate
le vizitei ş i, care ne fac să vedem 
o perspectivă bună pentru promo
varea colaborării în toate domeniile 
între România ,şi Statele Unite.

Deoarece văd că ati pus foarte 
multe întrebări, şi avînd în vedere 
că intervenţia pe caie doream s-o 
prezint este tipărită, aş propune să 
renunţ la prezentarea ei, pentru § 
răspunde la întrebări. (Aplauze).

Intervenţia tovarăşului
NICOLAE CEAUŞESCU

Doamnelor şi domnilor,
Doresc, înainte de toate, să-mi ex

prim satisfacţia de a mă întîlni cu 
dumneavoastră, reprezentanţi ai pre
sei ameiâcane. Folosesc acest prilej 
spre a vă' expune — în linii mari, 
desigur —• citeva din preocupările 
actuale ale tării mele.

In perioada postbelică — după 
cum cred că vă este cunoscut — rit
murile dezvoltării economice a Ro
mâniei s-au situat printre cele mai 
înalte din lume. Anul acesta, de 
pildă, ritmul de creştere a produc
ţiei industriale este de aproape 15 
la sută fată de anul precedent, Sar 
în anul viitor — aSa cum am pre
văzut în planul de stat adoptat re
cent •— el va fi şi mai mare, de 16,7 
Ia sută. Menţionez că România alo
că, în scopul dezvoltării sale econo- 
trrico-sociale, 30—33 la sută din ve
nitul naţional. Am creat şi dezvoltat 
în aceşti ani numeroase rapturi •in
dustriale noi! corespunzător revolu
ţiei tehnico-ştiinţifice, am realizat o 
gamă largă de produse noi, de in
stalaţii şi aparatura complexă nece
sară dotării şi modernizării econo
miei.

Mari progrese am înregistrat în 
această perioadă şi în ce priveşte 
dezvoltarea agriculturii, ln anii 1971 
şi 1972, România a obtînut célé mai 
mari producţii agrare din întreaga 
sa istorie.

Pentru noi, dezvoltarea în ritm 
înalt nu este un scop in sine, ci un 
mijloc de a asigura făurirea unei 
societăţi socialiste multilateral dez
voltate care să satisfacă în condiţii 
tot maî bune cerinţele umane de 
viaţă şi civilizaţie. Spre a exempli
fica, menţionez faptul că, în actua
lul cincinal 1971—1975, veniturile
din salarii ale populaţiei vor creşte 
cu peste 50 Ia sută în comparaţie 
on anul Í&70.

Î5&şî a îpregjsitraî succese remar
cabile în dézvölterSR. sa ecdnomică, 
România continuă să fie încă o ta
ră fcra tr.ro de deavolliaia, în.compa

raţie cu statele puternic industriali
zate. De aceea, ne consacram toate 
eforturile in vederea menţinerii u- 
nui ritm înalt de dezvoltare, spre a 
reduce, intr-o perioadă cit mai scur
tă, decalajul care ne desparte încă 
de tarile dezvoltate din punct de 
vedere economic.

Pentru a asigura această 'dezvol
tare, punem, cum este .firesc, accen
tul principal pe mobilizarea şi valo
rificarea cit mal deplină a potenţia
lului material şi uman . al tării. In 
acelaşi timp, sîntem conştienţi că 
în condiţiile de astăzi o asemenea 
dezvoltare nu este posibilă fără a 
promova a largă colaborare şi co
operare cu alte state. Considerăm că 
dezvoltarea colaborării multilaterale 
între toata ţările lumii constituie, în 
actualele condiţii internaţionale, o 
necesitate pentru progresul fiecărei 
ţări şi, totodată, o condiţie primor
dială a procesului de destindere şl 
pace în lume.

Ca tară socialistă, România, •— 
cum este, şî firesc — dezvoltă ampla 
relaţii de colaborare cu toate ţările 
socialista. Extindem, de asemenea, 
colaborarea atît ca ţările in curs de 
dezvoltare, cit şî cu ţările dezvolta
te din punct de vedere industrial. 
Menţionez că România întreţine în 
prezent relaţii économíce cu pest® 
110 ţări.

Ne pronunţăm pentru o colabora
re internaţională activă, neîngrădita, 
care să permită fiecărei ţări să be
neficieze de roadele civilizaţiei mo
derne, de progresele pe care ome
nirea le realizează neîncetat în do
meniul perfecţionării producţiei de 
bunuri materiale şi spirituale.

Doresc să subliniez că relaţiile de 
colaborare şi cooperare dintre Ro
mânia şi Statele Unite evoluează fa
vorabil, că, în special în ultima pe
rioadă, după vizita preşedintelui 
Nixon ia Bucureşti şi vizita neofi
cială pe Care am făcut-o Ia rîndul 
meu, în Statele Unite, aceste rapor
turi eu cunoscut t> amplificare - şi di

versificare »ai accentuată. în ca
drul convorbirilor pe care le-am-avut 
cu preşedintele Nixon s-a căzut de 
acord asupra unei declaraţii cu pri
vire Ia dezvoltarea .relaţiilor econo
mice. De asemenea, au fost semna
te noi acorduri între România şi 
Statele Unite ale Americii: un acord 
de cooperare în domeniul aviaţiei 
civile, un acord pentru pescuitul o- 
cetinie, o convenţie pentru evitarea 
dublei impuneri, precum şi un acord 
între Camera de Comerţ a Statelor 
Unite ale Americii şi Camera de Co
merţ Şi Industrie din ţara noastră 
pentru crearea unui Consiliu econo
mic româno-american pentru promo
varea cooperării dintre cele două 
ţări.

Toata acestea favorizează dezvol
tarea raporturilor româno-american •• 
în interesul celor două ţări si po
poare. Sperăm că Ia aceasta va con
tribui şi Congresul american, răs
punzând pozitiv angajamentului re
cent reînnoit al preşedintelui Nixon, 
de a acorda României clauza naţiu
nii celei mai favorizate.

în cadrul relaţiilor noastre econo
mice acţionăm pentru dezvolţi eu
cooperării în producţie, în ştiinţă si 
tehnică, acordînd, în acest stop, a- 
tenţie deosebită creării atît în Ro
mânia, eît şî î„ alte tiri, da socie- 
ta ,niX';e cti capital românesc şi 
strain. De altfel, în . ultimul timp a 
fost încheiată prima convenţie pen
tru crearea unei societăţi mixte ro- 
mâno-americane, între o firmă din 
România şi societatea americană 
„Control Data Corporation“. De ess- 
menea, doresc să arăt că au fost 
realizate înţelegeri-cadru privind 
cooperarea între întreprinderi ro
mâneşti şi firmele americane „Gene
ral Electric", „Singer", „IXT.“ şi 
alte companii americane,

(Continuare în
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S-a făcut 
că lucrează

Era angajat al cooperativei si- 
biene „Construcţii şi mobilă“. Ca 
angajat . . .  angaja lucrări, dar, 
după ce le angaja nu se prea 
omora cu lucrul. Le lăsa, pe u- 
nele, cum se zice, baltă. Totul 
ar fi mers cum ar fi mers v (că 
doar din ăştia care spun multe 
şi fac puţine, din nefericire, mai 
avem) dacă omul nostru, pe nu
me A. Reisenauer, nu făcea pa
sul următor. Adică scria prin acte 
că a făcut şi a dres. Iar, după 
acele acte, omul a încasat bani. 
Pe nedrept. Cum orice minciună 
(chiar din acte) are picioare 
scurte. A. R. a făcut drumul pre
scris unora ca el, la capătul că
ruia îl aşteptau acte limpezi şi o 
sentinţă clară: un an şi jumătate 
închisoare pentru fals, uz de fals 
şi înşelăciune în dauna avutului 
obştesc.

Omul
din umbră
vGura s-a stabilit, după aceea, 

Dumitru Arnău, din satul Ţapu 
nr, 300, deşi figura ca angajat 
la U.M.M.N. Copşa Mică (în mij
locul unui colectiv cunoscut pen
tru hărnicia sa) era un fel de 

om din umbră“. Din umbra be
curilor din vestiare. Profitînd de 
întuneric făcea un soi de inspec
ţie. Cică din curiozitate. Voia, 
adică, să vadă cam ce fel de îm
brăcăminte poartă colegii lui, 
cam ce fel de obiecte, cam ce 
sume de bani. Bineînţeles nu a 
fost vorba de o curiozitate, să-i 
zicem platonică. Fura pur şi sim
plu de la colegii lui, ba obiecte 
de îmbrăcăminte, ba un ceas, ba 
un libret C.E.C., ba un radio şi 
ceva bani pe deasupra.

„Ocupaţia" i-a fost întreruptă, 
urmînd să execute doi ani si 
două luni închisoare. Mai ales 
că era unul din cei nărăviţi. . .

Cum poate fi 
„dresat“ 
şuvoiul cu 
o adresă?

La început, cu vreo doi ani în 
urmă, a fost un necaz al locata
rilor din imobilul situat în Sibiu, 
str. Coşbuc nr. 4. Despre canal 
era vorba. Se înfunda des. Au 
venit odată meşterii de la comu
nale, hotărîţi să-i vină de hac 
buclucaşului. Au meşterit ici- 
colo, au introdus nişte beţe de 
bambus (care beţe n-au fost mai 
puţin nărăvaşe), au săpat în 
stradă, au scos apoi beţele, au 
astupat la loc şi au făcut — pro
babil — uri raport cum că totul 
este perfect Atît de perfect este 
încît lucrurile sínt . ..  ca şi cum 
n-ar fi trecut nimeni pe acolo, 
pentru că pivniţa omului a fost 
din nou inundată.

Dar sectorul Hipodrom al 
I.J.G.L. a vrut să pună punct 
chestiei, drept care şeful de sec
tor a întocmit o adresă-şoc prin 
care spune simplu, pe înţeles că 
am executat comanda nr. . . . “. 

Numai că oamenii care cunosc 
situaţia sínt nişte . . .  neînţelegă
tori. Ei zic că adresa nu are ni
mic comun cu realitatea. Care-i 
realitatea am văzut. Ce are de 
spus şeful respectivului sector 
(încă) n-am auzit.

„Contro- 
Soarea'ţ ţ

Ca orice controlor care se res
pectă, Valeria Cocoşatu din Sibiu 
î făcut şi . . .  controale. Dar, 
spre deosebire de controlorii 
care se respectă, a făcut şi al 
tele de loc respectabile. Dum 
neaei, salariată a I.J.E.C.L., ex
ploatarea de transporturi Sibiu, 
controla taxatoarele şi călătorii. 
A găsit, însă, un mijloc incorect 
şi a dat cinstea, pe ruşine. De 
coniventă cu taxatoarea Aurelia 
C., au pus în vînzare bilete ve
chi, uzate. Pe care au luat bani 
pentru buzunarele dumnealor. 
Trucul, vechi şi răsuflat, dar nu 
mai puţin periculos a plasat-o 
oe „controloarea“ în locul cuve 
nit celor incorecţi.

Gîlceava 
iul Leonte

I ts  el în sat (Pelişor), Leonte 
Eazăr trecea drept un om despre 
care nu se puteau spune prea 
multe. Iată, însă, că un drum la 
Agnita şi o şedere scurtă la gră
dina de vară a restaurantului 
.Central" l-au plasat în centrul 
atenţiei. Supărat nu se ştie pe 
ce, s-a purtat urît, a înjurat, a 
ultragiat lumea. A vrut să bată 
un ospătar şi pe cei care i-au 
sărit aceluia în ajritor. Înarmat 
-u un scaun, a refuzat să se le- 
itimeze, ameninţîndu-1 pînă şi 
e lucrătorul de miliţie care a 
itervenit. Gîlceava îl costă 
cump, adică 2 ani şl 4 luni în- 
iiisoare. Se va linişti?

VAL, DORNEA

Wi $

î i l i K l Â  —  semn al înţelepciunii
Urmare din pas. 1)

— scoaterea din folosinţă a unor 
cazane învechite, cu randamente 
foarte scăzute, (sub 0,3).

— reducerea consumului de com
bustibil prin reglarea capacităţii în 
funcţie de cerinţele consumatorilor 
(în prezent sínt foarte dese cazurile 
în care mai mult de jumătate de an 
cazanele merg sub minimum tehno
logic şi iarna nu acoperă necesarul).

— reducerea personalului de între
ţinere din centrale (calcule aproxi
mative atestă că numărul actual al 
fochiştilor în centralele termice din 
Sibiu se ridica la circa 350).

— diminuarea poluării cvartalelor 
de locuinţe, efect care se va resimţi 
cii deosebire după trecerea centra
lelor pe combustibili solizi.

Acestea sint — pe cit am putut 
să le sistematizăm — avantajele so
luţiei. Evident, era greu de presu
pus că nu ar exista şi obiecţii sau 
Contraargumente. De aceea, am su
pus propunerea judecăţii altor spe
cialişti. Am purtat o lungă discuţie 
cu ing. Gheorghe Bariţiu de Ia Insti
tutul de proiectări judeţean. Dezacor
dul gravitează în jurul a trei mari 
întrebări: dacă acceptăm crearea 
centralelor termice de zonă cum se 
va justifica dezafectarea unor clă
diri şi a unor utilaje care în cea 
mai mare parte nu s-a amortizat? Ci
ne va suporta cheltuielile pentru re- 
proiectarea şi modificarea reţelelor 
de agent termic? în fine, cum vor 
fi convinse întreprinderile să-şi trans
forme propriile centrale în centre 
termice zonale?

înainte de a încerca să sugerăm 
cîteva posibile răspunsuri la între
bările de mai sus, vom releva un 
lucru interesant: specialiştii I.P.J.-
ului sínt unanimi în aprecierea că 
actualele condiţii impun crearea 
pentru Sibiu a unui sistem de ter- 
moficare prin construirea unei cen
trale termoelectrice situată în afara 
oraşului. Ideea nu este încă prea 
bine cristalizată, dar există o dispo
ziţie potrivit căreia reţelele se vor 
proiecta numai pentru apă fierbinte 
pentru a fi pregătite în vederea unui 
posibil sistem de termoficare. Aceiaşi 
specialişti s-au declarat de acord că 
în cazul concret al Hipodromului,

al cărui consum a depăşit cu mult 
100 Goal., este mult mai avantajos 
să se treacă de la centralele mici 
la cele de zonă. In acest context, 
obiecţiile de mai sus îşi pierd con
siderabil din consistenţă pentru că 
rămîne de văzut ce este mai eco
nomic: să se dezafecteze actualele 
centrale, care de altfel ar putea ră
mîne în cadrul sistemului general 
de termoficare ca staţii intermediare 
sau pur şi simplu să fie folosite 
drept garaje în zonele cu locuinţe, 
sau să se continue „înmulţirea" lor, 
fiecare nou obiectiv costînd în jur 
de un milion şi jumătate?

Cit despre rezistenţa pe care o 
opun Întreprinderile, soluţia nu-i 
prea greu de întrevăzut: scoaterea 
celor 8 centrale de zonă de sub tu
tela lor şi administrarea Ia nivel ju
deţean sau municipal. Avantajele 
ar fi multiple şi în acest caz.

Spuneam că în actualele centrale 
’ termice pot fi găsite numeroase ca
zane care funcţionează practic în . . .  
pagubă (cu randamnet foarte scă
zut).

Tehnicianul Iuliu Negoţiu, proiec
tant la I.R.E.S. ne-a atras recent a- 
tenţia asupra performantelor deose
bite ale unui adevărat „copil minu
ne" al termotehnicii româneşti: ca
zanul „Gama 2“, realizat la Cluj du
pă o invenţie românească. Randa
ment: 0,94; dimensiuni de gabarit — 
extrem de reduse. Faţă de perfor
manţele actualelor cazane din do
tarea centralelor aceasta echivalea
ză cu o veritabilă revoluţie. Drept 
argument oferim o socoteală rapidă 
şi sumară: noile cazane produc 2 
milioane kilocalorii cu un consum 
de circa 250 m3 gaz metan/oră. Pen
tru aceeaşi cantitate de căldură ca
zanele PA-25, foarte frecvente în 
centralele noastre termice, consumă 
peste 400 m3 gaz metan/oră!

La Institutul de proiectări jude
ţean soarta acestor „Gama 2“ nu pă
rea a fi prea cunoscută. Foarte vag 
ni s-a vorbit despre „sensibilitatea" 
lor deosebită în privinţa instalaţiilor 
de automatizare. Ni s-a precizat în 
schimb că în dotarea noilor centrale 
termice vor intra de acum înainta 
cazanele tip „Vulcan*, şi ele cu ran

damente foarte ridicate (0,92). Fie 
ele cazane Gama sau Vulcan, per
formanţele lor se cer în primul rînd 
exploatate şi asta netntlrziat. Se în
trevede chiar posibilitatea dotării 
viitoarelor centrale termice de zonă 
cu astfel de utilaje eficiente în 
scopul renunţării la lucrări prea am
ple de extindere a actualelor centra
le şi în limitele cotelor existente de 
gaz metan.

Avansăm specialiştilor această so
luţie cu convingerea că se va re
flecta asupra ei şi se vor adopta 
măsurile de rigoare.

Evident, o analiză a ideilor care 
se vehiculează fără a fi captate şi 
valorificate In domeniul de mare e- 
fervescenţă al economisirii combus
tibililor şi energiei nu le putea cu
prinde pe toate, după cum nu avea 
şanse să le detalieze cit de cit mul
ţumitor. Conturînd totuşi cîteva din 
ele, ne-am propus să demonstrăm 
în principal două lucruri: că aceste 
Idei, propuneri, cu întreg cortegiul 
•lor de avantaje şi dezavantaje exis
tă, trăiesc, dar că în cele mai multe 
cazuri duc o viată obscură, o viaţă 
„de sertar" dacă ne putem exprima 
aşa; că singura cale de a le pune 
în valoare, de a decanta realizabi
lul din ele de irealizabil este să le 
aşezăm una lingă alta şi cu răspun
dere, cu competenţă să socotim: cît 
cîştigăm prin una, cît pierdem prin 
cealaltă, ce putem face să cîştigăm 
mai mult? Centrală termoelectrică, 
centrale termice de zonă fie ele opt 
sau douăzeci, cazane cu randament 
superior prin dezafectarea celorlalte 
—• oricare ar fi soluţia finală, ea 
trebuie să reprezinte corolarul unei 
analize temeinice, bine fundamenta
te, avînd concursul tuturor factori
lor responsabili.

Aceasta se vrea deci a fi articolul 
de fată: un îndemn la acţiune pe 
căile deocamdată incerte pe care le
prefigurează propunerile şi ideile 
specialiştilor. De aceea aşteptăm cu 
un mare interes părerile dv., ale tu
turor celor ce vă simţiţi responsa
bili şi părtaşi în această mare acţiu
ne patriotică, acţiune care probează 
simţul nostru de gospodari pricepuţi, 
exigenţi.

Caracterul combativ 
al dezbaterilor

Actori

Livia Baba
— Amintiri multe despre teatru 

nu am, fiindcă sínt încă tînără. Dar 
iată cîteva: în 1958 am fost prezen
tă la înfiinţarea teatrului din Boto
şani. Eram începători şi eu şi tea
trul. Ne-am început împreună carie
ra, pe care eu mi-am continuat-o în 
1959 la Sibiu. Aici am jucat Linda 
în „Moartea unui comis voiajor“. 
Văzîndu-mă, Val. Silvestru spunea: 
„Actriţa Livia Baba ne-a făcut o de
monstraţie de teatru". De la Sibiu, 
în 1962, am plecat la Tg. Mureş, un
de se înfiinţase o secţie română, 
pentru ca la scurt timp să revin a- 
casă, unde sínt şi în prezent. Cele 
mai frumoase amintiri mă leagă de 
rolurile de mică întindere din: „Po
vestea dulgherului", „Fata morgana", 
„Ondine“, doamna cu pendula din 
„Rosmersholm", „Moartea unui ar-

Clubul inginerilor 
dm ramura con

strucţii de m aşini
Recent, s-a constituit, la Casa 

de cultură a sindicatelor din Si
biu, clubul inginerilor din ra
mura construcţiei de maşini. în 
prima sa şedinţă, membrii parti
cipanţi — tineri şi vîrstnici, in
gineri de la „Independenţa", „Ba
lanţa", I.P.A.S., IPROCHIM, între
prinderea mecanică şi „Flaro" 
au ales consiliul de conducere şi 
au stabilit planul de activitate 
pe primul trimestru al anului 
viitor.

Preşedinte al clubului a fost 
ales dr. ing. Mircea Breazu, de 
la întreprinderea „Independenţa“ 
din localitate.

(T5rmare din pag. I)

centrul dezbaterilor s-au situat, de 
asemenea, sarcinile organizaţiilor de 
partid pe linia transportului în co
mun şi mai ales problema bunei a- 
provizionări a oraşului. Discuţiile au 
fost canalizate spre probleme ale 
îmbunătăţirii stilului şi metodelor de 
muncă ale copiitetului orăşenesc de 
partid. In această ordine de idei, în 
darea de seamă s-a subliniat că ac
tivitatea unor membri ai comitetului 
orăşenesc de partid nu s-a ridicat ia 
nivelul cerinţelor, că n-au sprijinit 
în suficientă măsură organizaţiile 
de partid de care răspundeau în 
pregătirea şi desfăşurarea adunări
lor generale, nu au urmărit modul 
în care aceste organizaţi duc la în
deplinire sarcinile stabilite. în acest 
mod unele organizaţii de partid, in
suficient sprijinite, au „scăpat" din 
activitatea lor o serie de probleme 
esenţiale legate de realizarea sarci
nilor economice, de disciplina de 
partid şi de stat, iar adunările gene
rale, insuficient pregătite, au fost 
lipsite de spiritul critic şi autocritic, 
de combativitatea necesară.

Putem însă afirma că firul roşu 
al dezbaterilor din plenara Comite
tului orăşenesc de partid cu activul 
de la Copşa Mică l-a constituit do
rinţa unanimă a comuniştilor de a 
face totul pentru îndeplinirea exem
plară a sarcinilor. în acest sens au 
fost propuse soluţii concrete, măsuri 
eficiente care să asigure folosirea 
intensivă a capacităţilor de produc
ţie. gospodărirea judicioasă a tutu
ror' mijloacelor materiale, creşterea 
continuă a productivităţii muncii şi 
întărirea continuă a disciplinei de 
producţie.

Desigur, problemele cu care se 
confruntă comuniştii din Copşa Mi
că sínt mult mai vaste, greu de cu
prins şi de redat în cîteva pagini. 
Activul de partid a analizat în spi
rit critic înfăptuirile şi aceasta nu 
în sensul de a se nega realizările 
ci din dorinţa de a trage învăţămin
te pentru viitor. Aceasta a fost de

altfel şi una din indicaţiile preţioase 
pe care tovarăşul Richard Winter, 
prim-secretar al Comitetului judeţean 
de partid, prezent la plenară, le-a 
dat în cuvîntul de încheiere a dez
baterilor. După ce a apreciat că or
ganele şi orajanizatiile de partid din 
Copşa Mică au obţinut în 1973 re
zultate bune, tovarăşul Richard 
Winter a afirmat, în- spiritul cuvin- 
tării secretarului general al parti
dului, rostită la Consfătuirea de la 
C.C. al P.C.R. cu primii secretari şi 
secretarii pentru problemele organi
zatorice ai comitetelor judeţene de 
partid şi ai municipiului Bucureşti, 
că orice organizaţie de partid tre
buie să tindă spre o analiză exigen
tă a muncii. în acest sens primul 
secretar al Comitetului judeţean de 
partid a criticat faptul că darea de 
seamă a fost deficitară în privinţa 
analizării în mod concret, în 
spirit critic şi autocritic a neajun
surilor, că referirile critice şi mai 
ales cele autocritice au fost făcute 
în mod timid, chiar şi atunci cînd 
au vizat stilul şi metodele de mun
că ale comitetului orăşenesc de par
tid ale biroului. „Analiza critică es
te o obligaţie pentru fiecare orga
nizaţie, ea constituie, de altfel, crite
riu! de apreciere a maturităţii co
muniştilor. Mai puţin critic s-a refe
rit darea de seamă la activitatea 
consiliului popular orăşenesc, la a- 
dresa deputaţilor etc“. Vorbitorul s-a 
referit apoi ia importantele sarcini 
care stau în faţa organizaţiei orăşe
neşti de partid in perioada imediat 
următoare, dînd indicaţii preţioase 
pentru pregătirea producţiei anului 
1974, pentru realizarea planului de 
investiţii, pentru economisirea de 
energie şi combustibil şi exprimîn- 
du-şi convingerea că, dacă proble
mele majore cu care se confruntă 
colectivele vor fi dezbătute in orga
nizaţiile de partid, dacă responsabi
litatea se va materializa în hotărîri 
cu eficienţă practică, comuniştii, oa
menii muncii din Copşa Mică vor

obţine rezultate şi mai bune în mun
că.

Caracterul combativ al dezbateri
lor a fost un prilej de învăţăminte 
practice. învăţăminte concretizate 
intr-un amplu plan de măsuri, menit 
a aduce o continuă îmbunătăţire a 
muncii în toate sectoarele de ■ acti
vitate.

in timp ce în exterior termometrele 
înregistrează temperaturi cu mult 
sub 0 grade, in sera municipiului 
Mediaş garoafele inflorite se simt 

„în largul lor"

D in  a c t iv i ta te a  

o r g a n iz a ţ i i lo r  U.T.C.
Agenda de lucru a organizaţiei 

U.T.C. din liceul „Octavian Goga* 
din Sibiu înscrie o variată gamă 
de acţiuni. între acestea, un loc de 
frunte îl ocupă şi întîlnirea elevi
lor cu activişti de partid, cu comu
nişti cu stagiul din ilegalitate, 
oameni de cultură din judeţul nos
tru.

în cadrul acestor manifestări, 
miercuri, 5 decembrie ora 14, elevii 
din clasele de anul al IV-lea s-au 
întîlnit, în sala „Astra", cu tovară
şul Lindner Dezideriu, vechi mili
tant al mişcării muncitoreşti din 
tara noastră. în expunerea sa, to
varăşul Lindner Dezideriu, care se 
întîlneşte pentru a doua oară cu 
elevii liceului amintit, a vorbit „ţi
nerilor auditori despre luptele mun
citorilor tipografi din 1918 şi des
pre luptele din ilegalitate ale mun
citorilor sibieni.

M. N.

10.00 — Telex. 10,05 — Album co
ral. 10,15 — Teleobiectiv. 10,30 — 
Istoria filmului sonor. „Voci în insu
lă" — cinematografia bulgară con
temporană (1945—1973). 12,00 —
Telejurnal. 16,00 — Teleşcoală — 
Album Badea Cârţan. 16,15 — Geo
grafie (anul IV): Dunărea. 16,35 — 
Literatura română: Descoperirea 
poeziei. începuturi. 17,30 — Curs 
de limba engleză — Lecţia 69. 18,00
— Telex. 18,05 — Tragerea Loto. 
18,15 — Cunoaşteţi legile? 18,30 — 
Atenţie la ... neatenţie. 18,50 — Re
vista economică TV. 19,20 — 1001 
de seri: Fabule de La Fontaine: 
„Iepurele şi broasca ţestoasă". 19,30
— Telejurnal _ Cincinalul înainte
de termen — 1973 —•, an hotărîtor.
20.00 — Cîntecul săptămînii: Ţară. 
tu, iubirea noastră. 20,05 — Prim 
plan — Acad. Iorgu Iordan. 20,30
— Film artistic: Silvia: cm Anna 
Moffo, Rene Kalló, Psota Iren şi an
samblul de balet al Teatrului de 
operetă din Budapesta —• Premieră 
TV. 21,55 — Panoramic ştiinţific. 
22,20 — 24 de ore.

Grigore Vasile Gâigău: Organizarea 
şi urmărirea activităţii de comerţ 
exterior la centrala şi întreprinde
rea industrială. Editura politică; 
Mihai Moldoveanu: îndrumar de le
gislaţie a muncii. Editura politică; 
Ştefan Roman: Grădina stelelor mele. 
Versuri. Editura Scrisul românesc; 
D. D. 7Sandu: Electronica fizică. Edi
tura Academiei; Maria Boem: Ghi
dul chitaristului. Game şi acorduri la 
chitară. Editura muzicală.

în sala de mar
mură a Casei de cul

tură a sindicatelor din municipiul 
Sibiu poate fi vizitat salonul inter
naţional de artă fotografică organi
zat de Asociaţia artiştilor fotografi 
din Románia şi fotoclub „Orizont" 
Sibiu. Salonul este deschis zilnic 
între orele 9,30—13 şi 17,30—21.

FARMACII
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SIBIU: PACEA:
Doi pe un balansoar

(orele 9,00; 12.00; 15,30; 18,00; 20,30); 
ARTA: O sută de lei (orele 10,00; 
12.00; 14,30; 16.30; 18,30; 20,30); TI
NERETULUI: Pisica junglei (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
20,30); 7 NOIEMBRIE: Facerea lumii 
(orele 10,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 
20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Cind le
gendele mor (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI;
Acea pisică blestemată (orele 10,00; 
16,30; 18,30; 20,30).

C1SNÄDIE; POPULAR: Viforniţa 
(orele 11,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
lumea se distrează (orele 18,00 şi
20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Pădurea 
spînzuraţilor, seriile I şi II (orele
16,00 şi 19,Q0).

AGNITA: 8 MAI: Aventurile lui 
Babuşcă (orele 16,00; 18,00 şi 20,00).

OCNA SIBIULUI; Conspiraţia lő
réié 17,00 şi 20,00).

BAZNA-BÂI: Ciprian Pornmbescu. 
seriile I şi II (orele 16,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Bărbaţii în deplasare (orele 17,00 şi 
19,00).

TEATRU

TELEVIZIUNE g )□  . . . .
limba franceză

— Lecţia 71 (reluare). 9,30 — Curs 
de limba rusă — LecUâ §9 (teluare).

CÂRTI NOI
Siraion Orbán: Fun

damentarea temeinică 
condiţie a creşterii 

capacităţii de conducere a organi
zaţiilor de partid. Editura politică;

a deciziilor

•  Pentru avrigeni, 
astăzi, la orele 17,00 

şi 20,00, colectivul de actori al Tea
trului de stat îlin Sibiu prezintă 
spectacolul cu piesa Gheorghe La- 
zăr.

•  Tot astăzi, la Sibiu, pe scena 
Teatrului de stat, la ora 19,30, secţia 
germană a teatrului prezintă piesa 
La Paloma, fără abonament.

•  Povestea din pădurea aurie:
teatru pentru copii, astăzi la orele 
10,00 şi 15,00, în sala de spectacole 
a Casei de cultură a sindicatelor 
din Sibiu. Prezintă un colectiv de 
actori de la Teatrul da stat din 
Reşiţa.

' Nr. 19, str. Turnu
lui, 14 telefon 110 79 

(cu program special duminica între 
orele 7,00—13.00); or. 20, itr. Karl 
Marx 4, telefon 1 34 76; nr. 21, str. 
9 Mai 70, telefon 1 12 47; ar. 23, 
Piaţa Republicii 10, telefon 1 34 80; 
nr. 24, str. N. Bălcescu 53, telefon 
1 34 28 (cu servici de noapte). Mediaş, 
farmacia nr. 38, Piaţa 23 August, 11 
(cu servici de noapte),telefon 1 21 58.

tist", dar cel mai drag îmi este ro
lul bunicii din „Stana". îmi plac şi 
rolurile de Întindere, pentru că te 
poţi desfăşura, însă pentru rolurile 
mici trebuie să strîngi şi să dai to
tul.

— Pentru public, munca la rol 
rămîne un mister. Ne-aţi putea 
dezvălui cite ceva?

— Din punctul meu de vedere 
sínt multe de spus. De la lectura 
unei piese vin imediat acasă şi mai 
am încă în auz felul în care s-a ci
tit piesa de către regizor, care astfel 
imprimă de la început o logică uni
că a spectacolului. Sínt foarte aten
tă la personajul meu. Nu fac dema
gogie, dar caut să-i descopăr bio
grafia în strînsă legătură cu a celor
lalte caractere. Altfel nu ştiu de la 
ce să plec. Eu sínt unul din actorii 
care cunosc în amănunt piesa în ca
re joacă. După perioada de repetiţii 
intense la masă se ajunge la etapa 
acumulării în care eşti obsedat de 
personajul pe care-1 joci. Urmează 
apoi momentul de criză pe care-1 pot 
explica mai bine printr-o compara
ţie. Cînd am învăţat să conduc ma
şina, după primele lecţii mi s-a pă
rut foarte uşor şi eram încîntată de
oarece mi se părea că ştiu tot. Pen
tru ca, într-o zi, să ajung să spun: 
„Nu mă mai duc la examen, nu ştiu 
nimic!!“. Au urmat zile chinuitoare 
pentru ca într-o dimineaţă, după o 
noapte de somn să realizez surprin
să că de abia acum ştiu să stăpînesc 
maşina.

— Şi abia acum începe munca 
cea mal intensă: la şlefuirea ro
lului.

— Neapărat în carieră să-l urmă
reşti pe fiecare actor in parte. Fie
care reprezentăm altceva, acumu
lăm în diverse feluri. Niciodată să 
nu aştepţi ca un actor să se de
clanşeze atunci cînd ai hotărît dum
neata că rolul trebuie să fie gata. 
Aşteaptă să vezi cînd are momentul 
acela de cristalizare a „materialului". 
Pe urmă toate vin aproape de la si
ne, dacă regizorul ştie să aibă răb
dare.

— Ce propuneţi pentru activi
tatea viitoare a teatrului sibian?

— Reclama e sufletul comerţului, 
In teatru mal mult ca oriunde. Or, 
afişajul pe care-I avem noi lasă 
mult de dorit. . .  nimeni nu ştie ce 
se joacă, iar înultă lume n-a mai 
fost de ani de zile Ia teatrul

Noi, totuşi, aşteptăm.

IULIAN VISA

Vesti de la1

corespondenţii 
din Mediaş

•  Prin aplicarea celor 127 mă
suri tehnico-organizatorice, la 
întreprinderea „Vitrometan" s-a 
realizat o eficienţă economică de 
peste 1,9 milioane lei.

Din aceste măsuri amintim: 
experimentarea şi aplicarea ul
terioară a arzătoarelor de tip 
„Körting", avînd o eficienţă eco
nomică de peste 350 mii lei, re
profilarea experimentală, prin 
mărirea ponderii la articolele de 
menaj din sticlă comună şi asi
milarea a 15 produse noi cu o 
eficienţă de peste 50 mii lei la 
preţul de cost. (A. Zsombori).

•  Recent, la Casa de cultură 
s-a deschis clubul „Femina", or
ganizat de Comitetul municipal 
al femeilor. Aici vor fi dezbă
tute diferite teme printre care: 
Comportarea în societate, Cu
noaşterea legilor ţării, Cum să 
ne creştem şi să ne educăm 
copiii, Ce să citim?, Cum să ne 
îmbrăcăm? etc.

Clubul va funcţiona bilunar, 
joia de la ora 18. (S. EmanoiI).

•  Cu cîteva zile în urmă ta 
grădiniţa întreprinderii „Emailul 
roşu" s-a ţinut un schimb de ex
perienţă cu educatoare din Si
biu, Bazna, Dumbrăveni şi Me
diaş. In programul schimbului 
de experienţă a fost inclusă o 
lecţie deschisă după care s-au 
purtat discuţii pe marginea te
mei: „Tehnologia jocului didac
tic". Cadrele didactice prezent# 
au vizitat apoi expoziţia cu o- 
biecte confecţionate de preşco
lari în mini-atelierul grădiniţei. 
(Arpad Z.j.

•  Casa de cultură a sindicate
lor a găzduit recent două spec
tacole susţinute de grupul vo
cal-instrumental „Club 67“. De un 
real succes s-au bucurat compo
ziţiile proprii ale conducătorului 
grupului, Arpad Lang, şi s-au 
remarcat în mod deosebit loan 
Bordaş, Manfred Ungar, Iosif 
Zoltán şi Vasile Pădure.

La spectacole au participat 
peste 900 de tineri din locali
tate. (I. Ionescu).

Rubrică realizată de: 
V. ŞERB

Informaţii culturale
•  Cu ocazia recen

telor spectacole pre
zentate de Teatrul 
Naţional din Craiova 
la Casa de cultură a 
sindicatelor din Sibiu, 
valorosul colectiv ar
tistic a dedicat una 
din reprezentaţiile sa
le, cu piesa „Intere
sul general", de A- 
urel Baranga, tineri
lor utecişti din mu
nicipiul nostru. Du
pă spectacol a avut 
loc o întîlnire a spec
tatorilor cu popu
larul şi îndrăgitul ac
tor Amza Pellea.

•  Au început de 
Vcîteva zile „Dialogu
rile pe aceeaşi sce
nă", din cadrul con

cursului cultural ar
tistic „Românie — 
vatră de victorii", în
chinat zilei de 30 De
cembrie. Pe scena 
clubului „Independen
ţa“ au avut loc întîl- 
niri între formaţiile 
artistice ale Liceului 
energetic şi Liceului 
economic, Liceului a- 
limentar şi Liceului 
agricol. Astăzi, la ora 
17, în cadrul „Dialo
gului pe aceeaşi sce
nă" se vor produce 
formaţiile artistice ale 
Liceului „Oct. Goga".

•  In cadrul celei 
de a 5-a stagiuni a 
„Serilor de romanţe 
şi poezie", care se 
desfăşoară In prezen

ta unui numeros pu
blic în fiecare vineri, 
la ora 20, pe terasa 
clubului „Indepen
denţa“, astăzi va fl 
inaugurat un nou 
program, sub generi
cul „Melodii la gura 
sobei". De data a- 
ceasta gazdele vor fi 
fraţii Petrişor, vechi 
cunoştinţe ale iubito
rilor de romanţe.

•  Mîine, la ora 18, 
la Casa de cultură # 
tineretului din Sibiu 
are loc un recita! de 
poezie patriotică de
dicat partidului şî 
patriei. îşi dau con
cursul elevi din lice
ele si şcolile profe
sionale ale municipiu
lui Sibiu.

f i m p a i

Cooperativa „A rta  Sibiului“
cu sediul în Sibiu, Piaţa Unirii nr. 4, angajează prin 
concurs:

— şef depozit
Condiţiile de încadrare sínt cele prevăzute de Le

gea nr. 12/1971.

în trep rin d erea  m ecan ică  Sibiu
str. Lector nr. 3 angajează de urgenţă:

— fochişti
— ajutori de fochişti
— electricieni
— modelori
— strungari
— frezori
— lăcătuşi

Centrul meteorologic Sibiu comu
nică: vreme schimbătoare cu cerul 
variabil. Local, sínt posibile preci
pitaţii slabe, mal ales sub formă 
de ninsoare. Vîntul va sufla potri
vit din sectorul nord-vestic. Tem
peraturile minime vor fi cuprinse 
între minus 8 şl minus 4 grade, Iar 
cele maxime între minus 2 şi plus 
A grad*.

Ş antieru
s tru c t i i>

1 de con- 
iu reş-

t ie re  Ta
judeţul Sibiu

Imaciu
angajează

urgent:

— 1 tehnician norma
tor

Informaţii suplimentare
Ia sediul şantierului, tele-
fon 1 45 Tălmaciu.

MICA PUBLICITATE
PIERDUT chel toc piele, str. Le

nin — Victoriei Sibiu, ora 12, 5 de
cembrie. Adresaţi, Croitorilor 7, te
lefon 1 43 68. Recompensă.

VlND wolf de prăvălie pentru to
cat carne. Telefon 3 07 66, orele 
15—22.

Îndurerata lamille anunţă înce
tarea din viaţă a scumpei lor so
ţie, mamă şl bunică

MARIOARA MIŢARIU 
profesoară

Corpul neînsufleţit al defunctei 
va fl depus Ia catedrala mitropo
litană din Sibiu, vineri, 7 decem
brie, Intre orele 10—13, după care 
va avea loc înhumarea la cimi
tirul ortodox din Sibiu.
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Expresie modernă a indus
triei noastre socialiste, între
prinderea „Automecanica“ Me
diaş, îşi impune, cu autoritate, 
produsele sale, atît pe piaţa in
ternă cît şi pe piaţa externă. 
Puternic ancorată în realităţile 
economice contemporane aceas
tă întreprindere constructoare 
de maşini grele a avut în ul
timii ani, asemenea tuturor u- 
nităţilor economice, o evoluţie 
surprinzătoare: şi-a întărit mult 
capacitatea productivă, înre- 
gistrînd, totodată, o crescîndă 
diversificare pe baza unor am
ple modernizări de ordin teh
nic şi organizatoric.

Harnicul colectiv de muncă 
de aici se afirmă cu hotărîre, 
obţinînd succese notabile, adu- 
cînd o însemnată contribuţie la 
realizarea sarcinilor reieşite 
din hotărîrile Congresului al 
X-lea şi Conferinţei Naţionale 
ale P.C.R. în lumina acestora 
au acţionat comuniştii, toti sa
lariaţii întreprinderii pentru 
realizarea şi depăşirea indicato
rilor de plan; luptă pentru ri
dicarea ştachetei calităţii pro
duselor, pentru folosirea cît mai 
raţională a rezervelor interne, 
materiale şi umane. Astfel, pe 
primele zece luni ale acestui an 
producţia globală s-a realizat 
în procent de 100,5 Ia sută — 
preiiminîndu-se o depăşire, 
pînă la finele anului, de 40 
milioane lei; producţia marfă 
— în procent de 100,1; s-au 
economisit, pînă în prezent, 60 
tone metal, prin reducerea con
sumurilor.

Răspunzînd îndemnului se
cretarului general al partidu
lui, de a se înfăptui cincinalul 
înainte de termen, colectivul 
de muncă de aici şi-a asumat 
angajamente mobilizatoare: se 
prevede ca pînă la sfîrşitul a- 
nului 1973 să se realizeze pro
duse în valoare de peste 
230 000 Iei în contul anului 
1974. Se scontează, de aseme
nea, ca în cadrul acestui cin
cinal să se realizeze o produc
ţie suplimentară de peste un 
miliard lei, ceea ce înseamnă 
îndeplinirea cincinalului în pa
tru ani şi patru luni.

Datorită unor judicioase mă
suri tehnico-organizatorice a 
crescut productivitatea muncii 
de peste două ori faţă de 1971, 
s-au redus simţitor cheltuielile

pe mia lei producţie. Desigur, 
toate acestea duc, implicit, la 
creşterea nivelului de viaţă al 
salariaţilor: s-a ajuns la un sa
lariu mediu de 1 536 lei.

Conştienţi de măreţele sar
cini ce le revin, angajaţii de la 
„Aitomecanica“ s-au antrenat 
cu: trup şi suflet în întrecerea 
socialistă, dîndu-i adevărat ca
racter de masă. La ora actuală 
există în întreprindere 213 evi
denţiaţi care şi-au menţinut a- 
cest titlu de onoare lună de 
lună. Dintre aceştia amintim 
doar cîtiva, pe cei mai buni 
dintre cei buni: Constantin 
Iliescu, Mihai Fodor, Marin Ol- 
teanu, loan Mareş, Vasile Ar- 
menean I, Gerard Knall, Teo- 
fil Păcuraru, Iosif Binder, Dă- 
nilă Cutean, Vasile Codoi, Au
re! Rusu, Sándor Olteanu, 
Emil Călbureanu, Mihai Ba- 
nea, Cornel Grigoriu, Maria 
Negruţiu, loan V. Radu, — 
toţi dînd dovadă de hărnicie 
şi înaltă responsabilitate faţă 
de muncă.

Nu este lipsit de interes să 
amintim, în limitele permise de 
acest reportaj, cîteva preocu
pări ale organizaţiei de par
tid, conducerii întreprinderii şi 
comitetului de sindicat privind 
îmbunătăţirea produselor. în a- 
cest sens s-au găsit forme noi 
şi interesante în propaganda 
tehnică şi de educaţie a anga
jaţilor; se acordă un interes 
permanent creşterii calificării; 
prin comisia C.I.T. s-au făcut 
periodic analize privind reali
zarea planului tehnic conform 
cerinţelor imediate .şi de per
spectivă ale dezvoltării între
prinderii; se acţionează ferm 
pe linia folosirii raţionale a 
capacităţilor de producţie şi a 
fondului de timp. Ca urmare, 
coeficientul de schimb şi in
dicele de încărcare a utilajelor 
s-au îmbunătăţit.

De un real folos în realiza
rea sarcinilor economice a fost 
planul tehnic. Dacă, iniţial, a- 
cesta prevedea şi unele măsuri 
empirice, acum, în contextul 
unor clare cerinţe de moder
nizare, sínt stabilite măsuri 
ştiinţifice, probleme de impor
tantă vitală, repartizate, spre 
rezolvare, pe colective şi in
divizi. Din cele 26 studii au 
fost rezolvate şi aplicate 14, 
înregistrîndu-se o eficienţă e-

conomică de 7 335 300 lei. Iată 
încă o dovadă certă că iniţia
tiva, spiritul novator a devenit 
aici o problemă la ordinea zi
lei, un act de responsabilitate 
politică. De aceea, întreaga 
muncă de educaţie se desfă
şoară aici sub semnul creşterii 
conştiinţei socialiste a oameni
lor, este orientată spre forma
rea şi dezvoltarea gindirii eco
nomice, a spiritului gospodă
resc. In acest sens agitaţia vi
zuală (gazete de perete, lozinci, 
grafice, diagrame, panouri) este 
viu întreţinută cu cele mai 
stringente probleme ale între
prinderii. Brigada de agitaţie 
susţine programe ancorate în 
concret, în realităţile de mo
ment, criticînd aspectele nega
tive sesizate în procesul de 
producţie, sau popularizînd ex
perienţa înaintată. în acelaşi 
fel, eficient, este folosită şi 
staţia de radioamplificare, un
de sínt prezentate scurte ma
teriale informative — pe teme 
tehnice, politice, social-cultura- 
le — sínt popularizate anumi
te hotărîri şi legi etc.

Un domeniu care influenţea
ză direct asupra desfăşurării 
producţiei, în care se acţionea
ză cu răspundere, este acela al 
asistenţei sociale, al asigurării 
celor mai corespunzătoare con
diţii de muncă şi viaţă. Astfel, 
sínt bine întreţinute grupurile 
sanitar-sociale, sínt folosite cu 
multă chibzuinţă fondurile de 
asigurări sociale, s-au acordat 
însemnate ajutoare materiale, 
sínt luate măsuri pentru pre
venirea îmbolnăvirilor, au fost 
trimişi mulţi angajaţi în staţi
uni balneo-rlimaterice la trata
mente şi odihnă (peste 420 an
gli >ţi).

Numai în acest an au fost 
acordate 420 trepte de salari
zare, 184 categorii superioare 
de încadrare — la muncitori, 
iar la personalul TESA — 90 
promovări şi gradaţii.

Grija faţă de oamenii mun
cii, preocupările pentru o cît 
mai adecvată organizare au sti
mulat eforturile tuturor spre 
realizarea exemplară a sarcini
lor anului 1973, a angajamen
telor asumate m vederea în- 

I deplinirii cincinalului înainte 
I de termen.

•  Autotrenuri şi au 
tocisterne pentru trans
portat lichide petrolie
re;

•  Autotrenuri pen
tru transportat mărfuri 
generale;

© Furgoane frigori
fice;

•  Autocisterne izo
terme pentru lapte şi 
alte lichide alimentare; Autotrenul pentru 

transportat mărfuri
tip 8 ATM 1

•  Furgoane pentru 
transportat pîine; O ultimă verificare a autocis

ternelor Înainte de expediere•  Ateliere mecanice 
mobile;

Construcţie importantă prin 
diversitatea mărfurilor pe care 
le poate transporta. Este, aşa
dar, destinat transportării de 
mărfuri generale, neperisabile, 
preambalate, fără condiţii, spe
ciale de temperatură dirijată 
(fără agregate de producere a 
frigului).

•  Autovidanjoare;

•  Autogunoiere — 
produse destinate pieţei 
interne (înd. alimenta
re, chimice, transpor
turi, agriculturii şi silvi
culturii, etc.) şi expor
tului (în R.D.G., Ceho
slovacia, Albania, Egipt, 
Sudan, China, Coreea,
Vietnam, Bangladesh).

Autotrenul aparţinînd acestui 
tip (compus din autotractor tip 
ROMAN şi semiremorcă) are 
un volum util, folosibil pentru 
transportat mărfuri, de 37 m c  
şi o suprafaţă, cu aceeaşi des
tinaţie, de 17 m p.R ep orta} r e a liz a t  

«le
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Autotren pentru transportat mărfuri tip 8-ATM-1

Autotren pentru transportat mobilă

F urgonu l frigo rific  
tip 12 FF -  1

pe autoşasiu ROMAN - DIESEL tip 12.135 DP)

Autocisterna pentru 
transportat lichide

petroliere tip 12 CC - 2 D
Autocisternă pentru transportat lichide petroliere, .tip

Realizare de mare utilitate 
pentru transporturi, acest fur
gon frigorific poate fi livrat, 
la dorinţa beneficiarilor, în 
două variante:

a) cu agregat frigorific KW 30 
(domeniul de reglare a tempe
raturii între plus 15 şi minus 
20 grade C, la temperatura ex-, 
terioară de plus 40 grade C) 
pentru transportul produselor 
alimentare perisabile, sub tem
peratură dirijată, controlată au
tomat, pe distanţe şi timp ne
limitate;

b) fără agregat frigorific, 
pentru transportul alimentelor 
congelate sau refrigerate, pe» 
distanţe mici.

Transportul încărcăturii se 
poate face paletizat, simplu a- 
şezată pe podea, sau în carcase 
suspendate de plafon prin in
termediul unor cîrlige mobile ' 
glisabile. Balansul încărcăturii I 
suspendate este anulat de ca
bluri de compartimentare.

Operaţiunile de încărcare- 
descărcare sínt uşurate prin 
faptul că podeaua caroseriei 
este plană, fără pasaje de ni
vel pentru roţi.

Caroseria, montată pe auto- 
şasiul 12.135 DF, este construc

ţie cheson, etanşă, din aliaje 
uşoare, cu termoizolpţie din
polistiren expandat, echipată cu 
cîrlige pentru suspendarea
cărnii, sistem de iluminat inte

rior, sistem de alarmare din 
interior şi cu toate dispoziti
vele de semnalizare pentru si
guranţa circulaţiei.

Proiectată şi executată de 
întreprinderea „Automecanica“ 
Mediaş, această construcţie se 
bucură de un bun prestigiu pe 
piaţa internă.

Domenii de utilizare: trans
portul produselor petroliere cu 
o densitate pînă la 0,86 kgf/ 
dmc şi cu vîscozitatea maximă 
de 10°E; sínt exceptate lichi
dele care atacă metalul.

Important: autocisterna (cu 
capacitatea de 12 000 litri) este 
împărţită în 3 compartimente 
egale, în scopul transportării u- 
nor produse petroliere diferi
te. Accesul la cele 3 compar
timente se realizează prin do
muri de secţiune paralelipipe
dică.

Autocisterna este echipată 
cu o pompă autoabsorbantă 
antrenată de un ax cardanic, 
prin intermediul unei prize de 
putere. Debitul maxim al pom
pei _  500 litri pe minut.

mmmm mm

Furgon frigorific, tip 12-FF-1

i
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NICOLAE CEAUŞESCU
Intervenţia

NICOLAE CEAUŞESCU (tăspunzind la întrebările pusa de ziarişti
(TJrmare din ou*. ÎJ

Considerăm că. astfel de societăţi 
răwpund pe deplin intereselor eco
nomice directe ale ambelor părţi şi, 
totodată, servesc şi o cauză mai 
înaltă, aceea a promovării largi a 
colaborării şi apropierii dintre po
poare.

Un moment istoric In dezvoltarea 
relaţiilor dintre România şi Statele 
Unite ala Americii îl constituie De
claraţi* comună pe care, împreună 
cu domnul preşedinte Nixon, am 
semnat-o astăzi. Declaraţia consem
nează principiile deplinei egalităţi 
în drepturi, respectului suveranităţii 
şi independenţei naţionale, neames
tecului în treburile interne şi avan
tajului reciproc, care stau —- şi vor 
sta şi în viitor — la baza relaţiilor 
româno-americane şi exprimă în mo
dul cel mai clar hotărîrea statelor 
noastre de a acţiona atît pentru am
plificarea raporturilor bilaterale — 
pe ţărîm politic, economic, tehnico- 
ştiinţific şi cultural, — cit şi pen
tru întărirea conlucrării pe planul 
vieţii internaţionale pentru instau
rarea unor relaţii noi, bazate pe în
credere şi respect al dreptului fiecă
rei naţiuni de a se dezvolta de sine 
stătător, Intr-un climat de pace şi 
securitate.

Doamnelor şi domnilor.
Viaţa demonstrează evident că în 

lumea contemporană, caracterizată 
printr-o tot mai strînsă interdepen- 
ţă între ţări, soluţionarea marilor 
probleme ale omenirii nu se poate 
asigura decit printr-o participare ac
tivă, pe baza deplinei egalităţi a tu
turor statelor, indiferent de orîndui- 
rea lor socială, de mărimea terito
riului şi a populaţiei, de forţa eco
nomică şi militară. Desigur, nu ne 
gîndîm să subapreciem, să minima
lizăm rolul însemnat pe care îl au 
în această privinţă ţările mari, dar 
complexitatea vieţii internationale 
evidenţiază că problemele de care 
depind pacea şi progresul lumii de 
astăzi nu mai pot fi rezolvate doar 
de un grup restrîns de state. Toate 
naţiunile sint chemate să participe 
activ Ia soluţionarea lor. In această 
privinţă doresc să subliniez roiul şi 
■contribuţia însemnată pe care le au 
ţările mici şi mijlocii — din rîndul 
cărora face parte şi România — ca
re, prin numărul lor mare, prin ho
tărîrea cu. care • acţionează pentru 
dezvoltarea lor independentă, pentru 
relaţii internationale bazate pe ega
litate şi echitate, se afirmă 
astăzi tot mai mult ca fac
tori activi în soluţionarea con
structivă a problemelor internaţio
nale, în promovarea unor raporturi 
noi în lume, bâz&t# pé încredere şi 
respect, în eforturile pentru destin
dere, cooperare şi pace între naţiuni.

Evoluţia evenimentelor arată că 
lumea este în continuă transformare, 
în viaţa internaţională s-au obţinut 
o serie de rezultate pozitive în afir
marea unui curs nou, îndreptat spre 
destindere şi pace. Desigur, acest 
curs este încă departe de a  fi con-

Ou prilejul vizitei sale oficiale în 
Statele Unite ale Americil, pre
şedintele Consiliului de Stat al Re
publicii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, a avut convorbiri cu 
preşedintele Statelor Unite ale Ame- 
ricii, Richard Nixon, în zilele de 4 
şi 5 decembrie 1973, cu privire la 
dezvoltarea relaţiilor economice din
tre România şi Statele Unite.

Manea Mănescu, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri, preşedintele 
Comitetului de Stat al Planificării, 
George Macovescu, ministrul afa
cerilor externe, .Vasile Pungan, con
silier al preşedintelui, şi alte oficia
lităţi din partea română, Henrv 
Kissinger, secretar de stat, George 
Schultz, secretar al finanţelor, Fre
derick Dent, secretar al comerţului 
şi alte oficialităţi din partea ameri
cană au participat, de asemenea, 
la discuţii.

Cei doi preşedinţi au evidenţiat 
dezvoltarea favorabilă a relaţiilor 
economice dintre cele două ţări ale 
lor şi au exprimat hotărîrea lor de 
a promova şi extinde cooperarea 
economică, industrială ■ şi tehnică, 
pe baza respectării, suveranităţii, in
dependenţei, neamestecului în tre
burile interne, egalităţii in drepturi, 
avantajului reciproc, abţinerii de la 
ameninţarea cu forţa sau folosirea 
torţei.

Preşedintele Ceauşescu şi pre
şedintele Nixon şi-au exprimat sa
tisfacţia faţă de ritmul remarcabil 
de creştere a comerţului româno- 
american, care s-a mărit de peste 
4 ori de la vizita preşedintelui 
Nixon la Bucureşti în 1969.

Ambii preşedinţi, au remarcat, în 
mod deosebit, creşterea rapidă a 
exporturilor României în S.U.A. ca 
urmare a eforturilor majore pe care 
România le-a făcut pentru promo
varea exporturilor sale în Statele 
Unite.

S-a estimat că in 1974 şi în anii 
următori, comerţul dintre cele două 
tari va continua să crească, în ace
laşi ritm sau chiar într-un ritm maî 
înalt.

Cei doi preşedinţi au subliniat că 
cele două ţări au întreprins un nu
măr de acţiuni pentru a încuraja 
şi facilita această creştere a comer
ţului.

Cei doi preşedinţi au remarcat 
importanta íntílmrilor şi discuţiilor 
avute de preşedintele Ceauşescu cu 
personalităţi de conducere ale cer
curilor de afaceri americane, în 
scopul de a finaliza acorduri şi în-

solidat. El cere eforturi susţinute 
din partea tuturor statelor. Plecînd 
da la această realitate, România şi-a 
propus, ca un obiectiv de bază al 
politicii sale externe, sprijinirea a- 
cestui curs pozitiv, conlucrarea lar
gă cu toate popoarele pentru afir
marea idealurilor de pace şi secu
ritate ale omenirii contemporane.

După cum cunoaşteţi, in cursul a- 
cestui an au început lucrările Con
ferinţei general-europene consacra
te realizării securităţii pe continent. 
Reprezentanţii României au partici
pat activ la pregătirea şi desfăşura
rea primei faze a Conferinţei şi iau 
parte, în prezent, la lucrările celei 
de-a doua etape, care se desfăşoară 
la Geneva. Alături de celelalte sta
te, România acţionează ca această 
importantă reuniune să, ducă la sta
tornicirea unor relaţii noi în Euro
pa, a unui climat de încredere şi 
conlucrare paşnică între state, care 
să dea garanţia fiecărei naţiuni că 
se va putea dezvolta în mod liber, 
la adăpbst de orice agresiune sau 
imixtiune din afară. Noj concepem 
securitatea europeană ca un proces 
menit să ducă în final la lichidarea 
diviziunii actuale a Europei, la des
fiinţarea blocurilor şi a pactelor mi
litare opuse, la retragerea trupelor 
străine de pe teritoriile altor state, 
la reducerea trupelor naţionale şi la 
alte măsuri concrete de dezangajare 
militară.

în acest spirit, România a salutat 
începerea negocierilor de la Viena 
cu privire la reducerea trupelor în 
Europa centrală şi participă, ca tară 
europeană, la aceste negocieri. Con
siderăm că, dat fiind importanţa pro
blemelor abordate pentru securita
tea şi pacea tuturor popoarelor de 
pe continent, la negocierile de la 
Viena trebuie să-şi. spună cuvîntul 
toate statele interesate.

România acordă o atenţie deose
bită dezvoltării relaţiilor de bună 
vecinătate între ţările din Balcani, 
transformării acestei regiuni într-o 
zonă a păcii, prieteniei şi conlucră
rii rodnice între popoare, lipsită de 
arme nucleare.

Acţionăm şi căutăm să ne aducem 
contribuţia constructivă la lichida
rea oricăror stări de tensiune s.x în 
cordare, a focarelor de conflicte şi 
Tăzboaie. din orice parte a lumii.

Am urmărit cu profundă îngrijo
rare, în toamna acestui an, eveni
mentele determinate de reizbucnirea 
ostilităţilor militare în Orientul Mij
lociu. în situaţia existentă în pre
zent în Orientul Mijlociu, conside
răm că este necesar să se facă to
tul pentru consolidarea încetării fo
cului, realizată în urma rezoluţiei 
Consiliului de Securitate din octom
brie anul curent. Apreciem că tre
buie făcut totul pentru a se ajunge 
la o soluţie rapidă şi definitivă în 
Orientul Mijlociu. Orice tergiversări 
conţin în sine pericolul unor noi a- 
gravări ale conflictului, xeizbucnirif 
ostilităţilor militare, cu. consecinţe 
deosebit de grave atît pentru po-

telegeri şl de a genera un nou in
teres in relaţiile economice cu Ro
mânia.

Preşedinţii au constatat că, recu- 
noscind statutul României ca tară în 
curs de dezvoltare. Corporaţia pen
tru investiţii particulare a Statelor 
Unite ale Americii în străinătate 
este pregătită să sprijine asigurarea 
şi finanţarea investiţiilor Statelor 
Unite în România.

Cei doi preşedinţi au constatat că 
din noiembrie 1971, cînd preşedin
tele Nixon a hotărît ca exporturile 
Statelor Unite în România să fie 
îndreptăţite la creditele şi garanţiile 
Băncii de export-import a Statelor 
Unite ale Americii, aceste credite 
şi garanţii au contribuit în mod e- 
fectiv la dezvoltarea comerţului. 
Bănci particulare din Statele Unite 
ale Americii au facilitat, de aseme
nea, această dezvoltare.

Cei doi preşedinţi au subliniat 
importanta participării celor două 
tari la Acordul General pentru Ta
rife şi Comerţ şi importanţa preve
derilor şi principiilor acestui acord 
pentru politica lor economică res
pectivă.

Preşedintele Nixon a realirmat 
angajamentul său de a cere autori
zarea de a acorda României clauza 
naţiunii celei mai favorizate, recu- 
noscînd importanţa acestui princi
piu reciproc ca un factor în relaţiile 
internaţionale şi in dezvoltarea, şi 
diversificarea relaţiilor economice 
între cele două ţări.

Cei doi preşedinţi au subliniat 
în continuare că aderarea României 
la Acordul General pentru Tarife 
şi Comerţ şi ca membră la Fondul 
Monetar Internaţional şi la Banca 
Internaţională pentru Reconstrucţie 
şi Dezvoltare au fost paşi pozitivi 
în lărgirea relaţiilor sale economice 
şi financiare pe plan mondial şi au 
creat condiţii favorabile de colabo
rare între reprezentanţii celor două 
ţări în cadrul acestor organizaţii 
internaţionale, în scopul dezvoltării 
cooperării lor economice.

Cei doi preşedinţi au salutat în
cheierea, cu ocazia vizitei, a acor
dului dintre Camera de comerţ şi 
industrie a Republicii Socialiste Ro
mânia şi Camera de comerţ a Sta
telor Unite privind constituirea Con
siliului economic româno-americau, 
a Convenţiei privind impozarea ve
niturilor, a Acordului privind avia
ţia civilă şi a Acordului cu privire 
la pescuitul în partea vestică a 
Oceanului Atlantic mijlociu, pre-

poarele din Orientul Mijlociu, cit şi 
pentru cauza generală a' păcii şi col 
laborării internaţionale. De aceea, 
considerăm că este necesar sa se 
treacă neîntîrzîat la aplicarea revo
luţiei Consiliului de Securitate din 
noiembrie 1967, instaurarea iu O- 
rientul Mijlociu a unei păci traini
ce, drepte, care să garanteze suve
ranitatea şî integritatea teritorială a 
tuturor statelor din această zonă. 
Totodată, România consideră că pen
tru asigurarea unşi păci trainice în 
Orientul Mijlociu se impune să se 
aibă în vedere şi să se asigure re
zolvarea problemei poporului pales
tinian în conformitate cu aspiraţiile 
legitime ale acestuia. Considerăm u- 
tilă, în acest scop, organizarea în 
termenul cel mai scurt a conferinţei 
prevăzute în rezoluţiile Consiliului 
de Securitate, care să se desfăşoare 
sub egida Organizaţiei Naţiunilor U- 
nîte şi la care să poată participa, a- 
lături de păTtile direct implicate in 
conflict şi alte state —• mari, mijlo
cii şi mici — de pe diferite conti
nente şi, îndeosebi, din Africa şi 
Europa, care doresc şi pot aduce 
o contribuţie constructivă la instau
rarea păcii în Orientul Mijlociu.

Asigurarea unni curs nou în viaţa 
internaţională impune acţiuni mai 
hotărîte din partea popoarelor, a o- 
piniei publice mondiale, pentru a se 
trece Ia realizarea unor măsuri con
crete de dezarmare şi, în primul 
rînd, de dezarmare nucleară.

Considerăm ,de asemenea, că un 
deziderat major al progresului în lu
mea de azi este lichidarea cit mai 
grabnică a marilor decalaje existen
te în dezvoltarea social-economică a 
statelor, abolirea totală a oricărei 
asupriri şi exploatări naţionale şi 
coloniale.

Schimbările care se produc astăzi 
în viaţa internaţională impun, după 
convingerea noastră, îmbunătăţirea 
în continuare a activităţii Organiza
ţiei Naţiunilor Unite, astfel incit a- 
ceasta să-şi poată Îndeplini mai bine 
marile răspunderi ce-i revin, să de
vină mai eficientă.

Doresc să subliniez, în acest con
text, convingerea noastră că vizita 
pe care o facem astăzi în Statele U- 
nite ale Americii, convorbirile pe ca
re le-am avut cu preşedintele 
Richard Nixon, cu secretarul de stat 
Henry Kissinger, cu alţi reprezen
tanţi ai vieţii politice americane, vor 
pune bazele şi mai trainic pentru 
o colaborare activă între România 
şi Statele Unite, pentru întărirea 
conlucrării dintre ţările noastre în 
direcţia făuririi unei lumi maî bune 
şi mai drepte.

Doresc, în încheiere, să dau ex
presie dorinţei poporului român ca, 
în eforturile pentru construirea pă
cii şi securităţii mondiale, pentru in
staurarea unor relaţii noi în lume, 
România şi Statele Unite ale Ameri
cii să conlucreze cit mai fructuos. 
Şi sper că şi presa, opinia publică 
din Statele Unite vor putea contri
bui în mod constructiv’’ la aceasta.

Vă mulţumesc pentru atenţie.

cum şi a" convenţiilor şi înţelegeri
lor specifice între întreprinderi şi 
organizaţii economice româneşti şi 
firme americane cu privire la co
laborarea şi cooperarea economică, 
industrială şî tehnică în domeniul 
construcţiei de maşini, electronicii, 
chimiei şi petrochimiei şi în alte 
domenii de interes reciproc.

Ei au constatat, de asemenea, că 
discuţiile referitoare la cererile de
ţinătorilor de titluri americane au 
fost reluate.

In scopul dezvoltării în continuare 
a relaţiilor economice între România 
şi Statele Unite, cei doi preşedinţi 
au aprobat următoarele linii direc
toare:

1. Cele două guverne vor facilita 
într-un mod corespunzător coopera
rea între firmele, companiile şi or
ganizaţiile economice interesate din 
cele două ţări, în vederea realizării 
de proiecte comune, inclusiv sub 
forma unor societăţi mixte de pro
ducţie şi desfacere. în domeniile In
dustriei, comerţului, agriculturii, re
surselor naturale şi în alte domenii 
de interes reciproc.

Domeniile de interes special pen
tru o asemenea cooperare iijclud: 
construcţia de maşini, electronica, 
industria electrică, energetica, _ side
rurgia, chimia şi petrochimia, indus- 
tria minieră şi petrolieră, industria 
uşoară, industria alimentară, teleco
municaţiile. materialele de construc
ţie, agricultura şi turismul.

2. Tranzacţiile comerciale şi cele 
de cooperare economică se vor re
aliza pe baza aranjamentelor con
tractuale între firmele, companiile si 
organizaţiile economice din cele do
uă ţări şi în conformitate cu legile 
şi reglementările în vigoare în cele 
două ţări. Asemenea contracte vor 
fi încheiate, în general, în termenii 
obişnuiţi în practica internaţională.

Asemenea contracte şi înţelegeri 
pot cuprinde domenii ca:

— construcţia de noi unităţi in
dustriale, precum şi dezvoltarea şi 
modernizarea celor existente,

— producţia şi comercializarea în 
comun, inclusiv în cadrul unor so
cietăţi mixte san alte forme,

— licenţe, patente şi schimb de 
informaţii economice şi tehnice a- 
supra produselor, proiecte şi tehno
logii în donformitate cu legile şi re
glementările în vigoare în cele două 
ţări, inclusiv a legilor pentru tran
zit şi reexport,

— pregătirea şi schimbul de spe
cialişti şi experţi,

ÎNTREBARE: Aţi primit tn 
timpul ^vizitei de astăzi, de la 
Capitolîu, vreun indiciu din par
tea Congresului că ar putea să 
grăbească acordarea către Ro
mânia, a clauzei naţiunii celei 
mai favorizate? Dacă nu primiţi 
in Curînd această clauză, ce sti
mulente au companiile ameri
cane pentru investiţii în Româ
nia ?

RĂSPUNS: Trebuie să spun că am 
primit din nou asigurări din partea 
preşedintelui Nixon pentru susţine
rea acordării clauzei naţiunii celei 
mai favorizate, iar în cadrul întîl- 
nirii cu reprezentanţii Congresului 
Statelor Unite, s-a evidenţiat pre
ocuparea multor membri ai congre
sului, inclusiv a conducerii, de a 
acorda această clauză României.

ÎNTREBARE: Vă veţi întilni, 
oare, cu senatorii Jackson şi 
Mills pentru a discuta problema 
acordării clauzei naţiunii celei 
mai favorizate sau aţi terminat 
cu această problemă?

RĂSPUNS: In cursul dimineţii, am 
început prin a avea o convorbire cu 
senatorul Jackson şi, după aceea, 
am fost la Congres.

ÎNTREBARE: Cit de implicată 
este România în negocierile pri
vind Orientul Mijlociu? Sînteţi, 
oare, optimist în legătură cu po
sibilitatea unei reglementări ra
pide? Care este părerea dum
neavoastră cu privire la esenţa 
conflictului arabo-israelian şi pe 
ce succese poate conta lumea în 
legătură cu realizarea păcii în 
această regiune?

RĂSPUNS: Ca multe state, şi Ro
mânia este foarte îngrijorată de 
menţinerea stării de încordare în 
Orientul Mijlociu. Am apreciat în
totdeauna că ţinerea sub ocupaţie 
a teritoriilor arabe, cucerite în ur
ma războiului din 1967 de către Is
rael, menţine o permanentă stare 
de încordare şi pericolul de război 
în această zonă.

In condiţiile actuale, considerăm 
că este necesar să se realizeze în 
cel mai scurt timp o dezangajare 
între forţele militare ale statelor 
arabe implicate în conflict şi Israel, 
spre a se crea condiţii prielnice des
făşurării cu bune rezultate a nego
cierilor ce urmează să înceapă.

Considerăm că la viitoarea confe
rinţă de pace privind Orientul Mij
lociu ar trebui să participe şi alte 
state interesate, îndeosebi din Eu
ropa şi Africa, şi că această confe
rinţă, pentru a avea şanse de îz- 
bindă, trebuie să se desfăşoare sub 
egida Organizaţiei Naţiunilor Unite.

In ce priveşte soluţia de fond a 
situaţiei în Orientul Mijlociu, apre
ciem că o pace trainică nu se poate 
realiza fără retragerea trupelor is- 
raeliene din teritoriile arabe ocu
pate în 1967, că este necesar să se 
asigure integritatea teritorială, inde-

-— stabilirea de bănci şi agenţii 
bancare în cele două ţări,

—• acţiuni comune de cooperare pe 
terţe pieţe.

Asemenea' contracte pot să conţi
nă prevederi referitoare la reparti
zarea şi transferul beneficiului, drep
turile de participare la conducerea 
societăţilor mixte, procedura de di
zolvare a lor, repatrierea capitalului 
în condiţii reciproc acceptabile.

3. In relaţiile lor economice şî în 
aplicarea politicilor în cadrul legilor 
şi reglementărilor lor, cele două 
ţări vör ţine seama în totalitate de 
nivelul respectiv al dezvoltării lor 
economice, precum şi de caracteristi
cile celor două economii. în acest 
sens, s-a subliniat că România, .ca 
ţară în curs de dezvoltare, ar putea 
fi îndreptăţită la tratamentul acordat 
ţărilor în curs de dezvoltare.

4. Plăţile în valufă între firmele, 
companiile şî organizaţiile economi
ce din cele două ţări se vor efectua 
în dolari S.U.A. sau în orice altă 
monedă liber convertibilă, acceptată 
în mod reciproc şi în alte forme de 
plată asupra cărora se va cădea de 
acord.

5. Cu excepţia unor scopuri de u- 
tîlitate publică, bunurile aparţinînd 
cetăţenilor, companiilor şi organi
zaţiilor economice ale unei ţări nu 
vor fi expropriate de cealaltă tară 
şi nici nu vor fi expropriate fără 
plata unei compensaţii prompte, a- 
decvate şi efective.

6. tn limitele permise de legile şi 
obligaţiile internaţionale ale celor 
două ţari, echipamentele şi bunurile 
importate temporar într-o ţară pe 
baza contractelor între firme, com
panii şi organizaţii economice din 
cele două ţări vor fi exceptate de 
taxe vamale, alte taxe şi orice res
tricţii waferitoare Ia import. In scopul 
dezvoltării cooperării economice, ce
le două părţi vor examina căi şi 
modalităţi de aplicare a unor facili
tăţi vamale şî fiscale produselor des
tinate şi rezultate din cooperare, în 
cadrul legislaţiei vamale în vigoare 
în cele două ţări.

7. Fiecare tară va acorda cetăţe
nilor, firmelor,, companiilor şi orga
nizaţiilor economice ale celeilalte 
tari protecţia invenţiilor, mărcilor de 
fabrică şî mărcilor de comerţ, în 
conformitate cu prevederile conven
ţiilor internaţionale în acest dome
niu la care cele două ţări sínt părţi.

8. Flecare ţară va acorda firmelor, 
companiilor si organizaţiilor econo
mica ale celeilalte un tratament im

pendent* şl suveranitatea tuturor 
statelor din zonă, inclusiv a Israe
lului, cu garanţii corespunzătoare. 
Am spus, nu o dată, reprezentanţi
lor guvernului israelian că securi
tatea Israelului nu se poate realiza 
decit în strînsă prietenie cu vecinii 
săi — deci, cu ţările arabe. Ocupa
rea de teritorii străine — nici în 
Orientul Mijlociu şi nici în altă 
parte a lumii — nu dă mai multă 
securitate; dimpotrivă, ea menţine 
permanent focare de război şi încor
dare, deci, insecuritate.

Dar pentru p pace trainică în O- 
rientul Mijlociu mai trebuie solu
ţionată încă o problemă — hotărî- 
toare, s-ar putea spune — şi anume, 
aceea a poporului palestinian. Con
siderăm că Ia conferinţa de pace 
trebuie să participe şi reprezentanţii 
mişcării de eliberare şi să se acţio
neze pentru o soluţie care să asi
gure palestinienilor dreptul Ia o 
viaţă independentă, corespunzător 
voinţei lor.

Avem părerea că există condiţii 
pentru o soluţie politică; dar aceasta 
necesită eforturi, participarea activă, 
cu spirit de răspundere, atît a ce
lor direct implicaţi, cit şi a altor 
state ale lumii.

ÎNTREBARE: De ce limitează 
România emigrarea evreilor din 
ţară şi dacă se întrevede vreo 
modificare în acest sens? Dacă 
sînteţi de acord cu părerea se
natorului Jackson privind acor
darea clauzei naţiunii celei mai 
favorizate în funcţie de facilita
rea plecării evreilor din ţara 
dumneavoastră ?

RĂSPUNS: Sínt, de fapt, două în
trebări.

Nu aş putea spune că există vreo 
limitare a emigrării evreilor care 
vor să plece din România. Această 
„limitare“ este determinată de fap
tul că numărul evreilor care cer să 
plece devine tot mai mic, că şi nu
mărul populaţiei evreieşti din Ro
mânia este destul de redus şi chiar 
de cererile de a reveni în Româ
nia ale unora care au plecat cu 
puţin timp înainte. Mi-e teamă să 
nu se propună vreun amendament 
pentru a accepta primirea evreilor 
în România, în viitor (animaţie in 
sală). Aceasta m-a şi determinat să 
iniţiez un decret, pentru a nu mai 
accepta o stabilire în România de
cit prin decret al preşedintelui Con
siliului de Stat.

In ce priveşte amendamentul des
pre care s-a vorbit aici, consider că 
acordarea clauzei naţiunii celei mai 
favorizate României şi altor ţări nu 
ar trebui să fie legată de problema 
emigrării. Aceasta este, pînă la 
urmă, o problemă a fiecărei ţări în. 
parte; or, problema clauzei priveşte 
deschiderea unor noi perspective 
colaborării economice dintre Româ
nia şi Statele Unite şi corespunde 
unor necesităţi ale dezvoltării vii*

discriminatoriu privind plăţile, re
miterile, transferurile de fonduri şi 
instrumente financiare, în conformi
tate cu aranjamentele ce se vor 
conveni între cele două ţări.

9. Fiecare ţară va facilita intrarea 
şi călătoriile reprezentanţilor oficiali, 
experţilor, tehnicienilor şi consul
tanţilor celeilalte ţări angajaţi în o- 
peraţiuni. comerciale şi de cooperare 
economică între firmele, companiile 
si organizaţiile economice din cele 
două ţări, precum şi membrilor fa
miliilor acestora.

10. Fiecare ţară va facilita partici
parea cetăţenilor, companiilor si or- 
ganizaţiilor economice proprii, ia tir* 
guri şi expoziţii organizate în cea
laltă ţară.

11. Ambele ţări vor facilita schim
bul de informaţii economice, comer
ciale şi tehnice în domenii de inte
res reciproc, inclusiv informaţii pri
vind comerţul cu produse agricole 
de bază, între instituţii, întreprinderi 
şi organizaţii economice.

12. Cele două ţări reafirmă dezi- 
deratul soluţionării prompte si echi
tabile, pe cale amiabilă, a eventua
lelor diferende comerciale. Contrac
tele comerciale trebuie să includă 
prevederi referitoare . la arbitrarea 
diferendelor rezultate din tranzacţii
le comerciale.

Asemenea înţelegeri vor stipula 
ca arbitrajul să se efectueze potrivit 
regulilor Camerei de comerţ inter-' 
national din Paris şi vor specifica 
ca loc al arbitrajului o localitate în- 

Ni-o ţară, alta decit Statele Unite 
sau România, care este parte la 
Convenţia clin 1958 asupra recunoaş
terii şi aplicării hotărîrilor arbitrate 
străine, sau un alt mod ce se va 
conveni în contract.

13. In vederea lărgirii şi sprijini
rii relaţiilor economice între cele 
două ţări, s-a hotărît constituirea 
unei Comisii economice mixte ro
mâno-americane, care se va întilni 
anual, alternativ la Bucureşti şi 
Washington.

Comisia Va lua în considerare ac
ţiuni şi probleme referitoare la faci
lităţi reciproce pentru realizarea de 
afaceri care să promoveze coopera
rea economică, precum şi alte aspec
te în legătură cu cooperarea Iqr e- 
conomică, industrială şi tehnică.

Comisia va facilita, de asemenea, 
după caz, înfiinţarea de grupuri con
sultative mixte între reprezentanţii 
firmelor, companiilor şi organizaţii
lor economice ale celor două ţări în 
probleme de interes specific.

toare. Cum aţi privi, oare, dumnea
voastră şi poporul american, dacă 
alte ţări ar Introduce în légiié lor 
amendamente care să condiţioneze 
relaţiile cu Statele Unite de solu
ţionarea unor probleme interne ale 
S.U.A.? Ar corespunde aceasta unui 
spirit de relaţii noi, de egalitate, în 
lume? (Animaţie, vii aplauze).

ÎNTREBARE: După cum, poa
te, ştiţi, domnule preşedinte, Sta
tele Unite sínt profund preocu
pate de criza energiei şi petro
lului, cum se spune acum. Am  
primit mai multe întrebări dacă 
ţara dumneavoastră vinde, pe
trol în străinătate şi cui diurne, 
şi dacă putem spera ca frumoa
sele sonde din România, să ajute 
Statele Unite în prezenta stare 
de strîmtorare?

RĂSPUNS: Criza energiei şi petro
lului nu este, de fapt, ceva nou. Ea 
a preocupat şi înainte cele mai 
multe ţări, între care şi Statele U- 
nite ale Americii. Ea a izbucnit a- 
cum cu putere datorită situaţiei din 
Orientul Mijlociu, dar poate că a- 
ceasta a fost un bine, deoarece a 
atras atenţia şi a pus în faţa guver
nelor probleme deosebit de pre
sante pentru viitor, independent de 
conjunctura din momentul de faţă.

în ce priveşte România — şi ea 
are asemenea preocupări. Avem un 
program de dezvoltare a diferitelor 
surse de energie, inclusiv şi pros
pecţiuni în Marea Neagră pentru 
unele surse de petrol — şi sintern 
gata să acceptăm o colaborare cu 
firme din Statele Unite pentru a 
căuta petrol.

In ce priveşte livrarea, în momen- 
tul de fată, de petrol din frumoa
sele sonde ale României, cu regret 
trebuie să vă spun că, timp de o 
sută de ani, ele au livrat petrol .şi 
Statelor Unite, incit acum nu mai 
pot da atîta pentrol care să satis
facă necesităţile României şi ale al
tora. Dacă. prin colaborare în pros
pecţiuni, vom găsi petrol, fără nici 
o îndoială că, pe baza rezultatelor 
acestei colaborări, vom putea livra 
petrol şi Statelor Unite.

ÎNTREBARE: De ce vă re- 
* duceţi vizita în Statele Unite?
RĂSPUNS: Este adevărat că aveam 

de gînd ca, după terminarea vizitei 
oficiale, care . se încheie mîine, să 
fac o vizită maî îndelungată în Sta
tele Un-ite. Am considerat, însă, ne
cesar să aleg, pentru moment, cîteva 
centre care au o mai mare impor
tanţă pentru dezvoltarea relaţiilor 
dintre ţările noastre, urmînd ca alte 
centre să le rezerv pentru o altă 
vizită.

ÎNTREBARE: Domnule pre
şedinte, cît de liberă este presa 
română?

RĂSPUNS: Mi-ar fi greu să spun 
eu cît este. de liberă. Ar trebui să 
vizitaţi România — şi veţi constata 
atenţia şî grija pe care le acordăm 
presei, astfel ca ea să servească 
interesele poporului, cauzei .dezvol
tării sale economîco-sociale şi a in
dependentei, ştiinţei, culturii şi, tot
odată, politicii de pace şi de colabo
rare între toate statele lumii.

ÎNTREBARE: Vă rugăm să ne 
spuneţi cîte ceva despre relaţiile 
dumneavoastră personale cu pre
şedintele Nixon.

RĂSPUNS: Am avut o primă în- 
tîlnire în 1967, cînd nici el nu era 
preşedintele Statelor Unite, nici eu 
nu eram preşedintele Consiliului de 
Stat al României, ci numai secretar 
general al Partidului Comunist. Am 
avut convorbiri largi asupra multor 
probleme politice, chiar asupra unor 
probleme filozofice şi am convinge
rea că aceste discuţii au fost bune 
şi au contribuit la statornicirea u-

Preşedintele Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, şi tovarăşa Elena 
Ceauşescu au sosit, joi, în oraşul 
Wilmington, stabil Carolina de Nord.

Şeful statului român este însoţit 
de Manca Mănescu, vicepreşedinte 
al Consiliului de Miniştri, preşedin
tele Comitetului de Stat al Planifi
cării, George Macovescu, ministrul 
afacerilor externe, Constantin Mitea 
şi Vasile Pungan, consilieri ai pre
şedintelui Consiliului de Stat, Corne- 
liu Bogdan, ambasadorul României 
în S.U.A., şi celelalte persoane ofi
ciale care participă la vizita oficia
lă pe care o întreprinde în Statele 
Unite ale Americii.

Pe aeroportul Wilmington, oaspe
ţii români au fost întîmpinaţi de pri
marul oraşului, Herbert Brand, de 
preşedintele Consiliului uzinelor 
„General Electric“ din localitate, 
Mike Vaushaw, de comandantul 
aeroportului şi oficialităţi ale admi
nistraţiei locale.

Obiectivul vizitei tn acest oraş in
dustrial al Carolinei de Nord l-a 
constituit grupul de uzine al firmei 
„General Electric“, între care uzi
nele de aparataje şi instalaţii desti
nate folosirii în scopuri paşnice a 
energiei nucleare.

La sosire, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu şi tovarăşa Elena 
Ceauşescu au fost salutaţi cu căldu
ră de Thomas Paine, vicepreşedinte 
pentru cercetări si dezvoltare al Cor
poraţiei „General Electric", persona
litate cunoscută a vieţii ştiinţifice, 
fost director general al N.A.S.A., de 
alţi reprezentant! ai conducerii Cor
poraţiei. Thomas Paine a' exprimat 
satisfacţia deosebită a conducerii şi 
personalului uzinelor pentru această 
vizită. El a spus: „Privilegiul de a 
vă saluta aici, la „General Electric", 
constituie, în acelaşi timp, un prilej 
fericit de a dezvolta relaţiile dintre 
tara mea $i tara dumneavoastră, din
tre firmele noastre şi firmele româ
neşti*. El a arătat, în continuare,

nor relaţii de prietenie între noi. 
Ne-am întilnit cu prilejul vizitei o- 
ficiale a preşedintelui Nixon în Ro
mânia-, unii dintre dumneavoastră 
aţi participat şi cunoaşteţi cum a 
fost primit atunci. Ne-am reîntîlnit 
în 1970, Ia Washington, şi din nou 
— în momentul de faţă.

In toate aceste împrejurări am 
continuat dialogul, cred, folositor 
pentru relaţiile dintre ţările noastre 
şi, pe pian mai general, pentru- afir
marea in lume a unei politici noi, 
de colaborare în soluţionarea dife
ritelor probleme complicate. Pot, deci, 
spune că relaţiile dintre preşedintele 
Nixon şi mine însumi, ca preşedinte 
al Consiliului de Stat, au avut o im
portanţă deosebită pentru relaţiile 
dintre ţările noastre şi pentru solu
ţionarea unor probleme internaţio
nale.

ÎNTREBARE: România a pro
pus, cu cîţiva ani în urmă, crea
rea unei zone denuclearizate in 
Balcani, care să cuprindă toate 
statele balcanice. Ce s-a intim- 
plat cu această propunere?

RĂSPUNS: Într-adevăr, România 
s-a preocupat şi se preocupă şi în 
prezent pentru statornicirea unor re
iaţii de prietenie şi colaborare între 
toate statele din Balcani, aşa cum 
acţionăm pentru înfăptuirea securită
ţii europene — şi apreciem că pe 
această linie s-au obţinut unele re
zultate —, şi va trebui să milităm 
şi în continuare pentru ca în Bal
cani să se statornicească relaţii noii 
care să excludă forţa, ameninţarea 
cu forţa, să facă nenecesară exis
tenţa armelor nucleare.

ÎNTREBARE: Aveţi de gînd să 
retrageţi România din Tratatul 
de la Varşovia?

RĂSPUNS: România s-a pronunţat, 
împreună cu ţările membre ale Tra
tatului de la Varşovia, pentru des
fiinţarea concomitentă atît a Pactu
lui N.A.T.O., cît şi a Tratatului de 
Ia Varşovia. Ne menţinem, în con
tinuare, această posibilitate şî ac
ţionăm cu convingerea că este în 
interesul Europei, al lumii, ca să sa 
ajungă Ia desfiinţarea blocurilor mi
litare şî, în primul rînd, a celor do
uă blocuri — mă refer la N.A.T.O. 
şi Tratatul de Ia Varşovia —, de a 
aşeza relaţiile dintre state' pe o bază 
nouă, de colaborare, de respect, în 
toate domeniile de activitate.

ÎNTREBARE: Ne-aţi putea
spune cîteva cuvinte despre ro
lul dumneavoastră în determina
rea actualei destinderi dintre 
Statele Unite şi China?

RĂSPUNS: România s-a pronunţat 
întotdeauna pentru recunoaşterea 
Republicii Populare Chineze ca uni
cul reprezentant al poporului chinez 
şi am acţionat, fără îndoială, să se 
ajungă Ia recunoaşterea acestei re
alităţi. Ara salutat vizita preşedin
telui Nixon in China, convorbirile 
cu preşedintele Mao Tzedun şi pre
mierul Ciu En-Iai, considerând că a- 
cestea au o importanţă deosebită 
pentru dezvoltarea unei lumi mai 
bune şi maî drepte; aşa cum am sa
lutat şi vizita în Uniunea Sovietică, 
înmulţirea şi dezvoltarea relaţiilor 
dintre Uniunea Sovietică, şi Statele 
Unite; cum salutăm, în general, orice 
politică îndreptată spre o colabora
re egală între ţări, afirmarea în lu
me a unei noi politic! care să per
mită tuturor naţiunilor, indiferent de 
■mărimea lor, dreptul Ia o viaţa libe
ră, independentă.

După ce am răspuns la aceste în
trebări, am început să-mi dau. seama 
mai bine că este mai uşor să stai 
şi să pui întrebări, să fii în rîndul 
presei, decit să fii preşedinte!_(Ani- 
maţie, aplauze puternice, îndelun
gate).

că, în cursul zilei de vineri, 
va fi semnată o înţelegere 
comercială cu partea română. 
Inginerii şî muncitorii uzinelor noas
tre —- a relevat omul de ştiinţă a- 
merican — sínt foarte fericiţi să 
afle că vă interesaţi de problemele 
activităţii noastre.

în continuare, preşedintele Nicolaa 
Ceauşescu, tovarăşa Elena Ceauşescu 
şi ceilalţi oaspeţi români sínt invi
taţi să viziteze principalele unităti 
ale grupului de uzine: fabrica pen
tru echipament destinat reactoare
lor nucleare si fabrica de pile de 
combustibil. Specialiştii americani 
dau explicaţii amănunţite asupra 
diferitelor faze ale procesului de 
producţie, care este, practic, com
plet automatizat.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu şl 
tovarăşa Elena Ceauşescu se intere
sează de caracteristicile şl perfor
manţele utilajelor cu care sínt do
tate uzinele, considerate cele mal 
moderne din lume pe acest profil.

Atătînd că planurile de dezvol
tare economică a României includ 
şi crearea unor centrale electro- 
■nucleare, preşedintele Nicolae 
Ceauşescu s-a referit, în context, ia 
posibilităţile de cooperare cu firma 
americană. Reprezentanţii Corpora
ţiei „General Electric" au arătat că' 
sínt interesaţi în discutarea acestor 
posibilităţi.

tn încheierea vizitei, gazdele au 
mulţumit încă o dată, cu multă căl
dură, tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
şi tovarăşei Elena Ceauşescu pentru 
vizita pe care au efectuat-o Ia Wil
mington.

După vizitarea grupului de uzine 
„General Electric“, oaspeţii români 
au plecat, pe calea aerului, spre 
oraşul Cleveland, statul Ohio.

Reportajul vizitei:
ION CÂRJE 
R. CÂPLESCU 
C. ALEXANDROAIE

DECLARAŢIA COMUNA
cu privire ia cooperarea economică, i n d u s t r i a l ă  ş i  tehnică dintre 
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